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slovo starostky

Milí spoluobčané,
krásné slunečné počasí posledních říjnových dnů zahalilo stro-

my a keře do pestré nádhery. Spadané listí, které září okrový-
mi barvami a šustí pod nohama, umocňuje zážitky podzimních 
procházek. A tuto krásnou atmosféru ještě dokresluje prosvítající 
blankytná obloha nad námi. Houbaři vracející se z lesa se pyšní 
svými „úlovky“ – plnými košíky hub. Takto vypadají poslední říj-
nové dny předtím, než se vlády naplno ujme chlad a plískanice 
běžně doprovázející svátek zesnulých. 

Opět, stejně jako každý rok, si i letos budeme připomínat listopadové dny. Ve světle 
ruské války a dění na Ukrajině budou letos o něco emotivnější. Události, které daly vznik-
nout tomuto svátečnímu dni, nebyly lehké a vždy je provázela stačená srdce, naděje 
a emoce. Zapomenout na ně se nesmí ani po třiceti, ani po padesáti letech. Pár set 
kilometrů na východ naší země se lidé vzepřeli násilí, teroru a nesvobodě. Je namístě 
nejenom svobodu žít, ale také ji bránit a dávat jí čestné místo v našich životech. Možná by 
tato zkušenost nemusela stát tolik zmařených lidských životů a ztracených ideálů, kdyby-
chom se tomu dokázali včas vzepřít. Myšlenka na letošní sedmnáctý listopad je pro nás 
letos velmi intenzívní a podnětná. Je důležité o nesvobodě a diktátu hovořit a neodepřít 
hrdinství nikomu, kdo se mu byť i malým kousíčkem svého bytí postaví. 

V souvislosti s tímto výročím mě potěšilo, že se děti obou našich základních škol 
pod vedením svých pedagogů zapojily do projektu Paměti národa a snaží se vypátrat 
a zpracovat osudy zajímavých místních osobností. Stále mezi námi žijí pamětníci té doby 
a s pokorou a skromně přikládají své vzpomínky, osudy a zkušenosti do mozaiky nedáv-
né historie. Važme si jejich odhodlání a morálních vlastností. 

Poslední listopadové dny nás přenesou do doby adventní. Celé město se jakoby zá-
zrakem promění. A nejenom to. Vždy se těším, jak se změníme i my, jeho obyvatelé. 
I když všichni spěcháme a nemáme času nazbyt, mnozí z nás se jistě nechají zlákat 
pozváním na adventní výstavu zahrádkářů. A děti? Ty už se společně s dospělými určitě 
těší na tradiční rozsvícení vánočního stromu spojeného s kulturními vystoupeními. Letos, 
po dvouleté pauze, se snad budeme moci opět společně sejít a užít si bez omezení 
začínajícího adventu. 

� Přeji�vám�všem�příjemné�listopadové�dny.
� Helena�Pešatová,�starostka�Frýdlantu

MIKROREGION – 4. ročník turistické akce 
Metylovský trojsešup se uskutečnil 1. října. 
Hlavní trasu, která vedla přes tři metylovské 
vrcholy – Kubalánky, Magoň a Čupek, absol-
vovalo 157 účastníků, z toho 44 dětí. 

Odpolední trasu na Magoň a zpět, určenou 
především pro rodiče s dětmi a seniory, ab-
solvovalo 24 turistů. Účastníci této trasy odpo-
vídali na teoretické otázky zaměřené na zna-
losti o Metylovicích. Plnili také různé praktické 
úkoly, které připravily místní spolky. Hned 
na startu si mohli vyzkoušet „požární útok“, 
který připravili mládežníci z SDH Metylovice. 

Na Magoni se řešily úkoly s mysliveckou te-
matikou u vedoucích mysliveckého kroužku. 
Cílem akce bylo nejen bližší poznání Metylo-
vic, ale také podpora společenského a spol-
kového života obce. Turistika je vhodnou 
sportovní aktivitou pro všechny věkové kate-
gorie, o čemž svědčí, že nejstaršímu účastní-
kovi bylo 74 let a nejmladšímu dva roky. 

V sobotu 15. října proběhla tradiční akce 
„Den otevřených dveří letiště Frýdlant n. O – 
Drakiáda“, určená především pro cílovou sku-
pinu rodiče s dětmi a mládež z oblasti Frýdlan-
tu a okolí. Díky velmi dobrým povětrnostním 

podmínkám akce proběhla v plném rozsahu. 
Jedinou skvrnou na kráse byla skutečnost, že 
díky silnému větru a rozmáčenému povrchu 
letiště nebylo možno provádět ukázky činnosti 
letců a parašutistů z místního aeroklubu. Le-
teckou techniku si děti a rodiče mohli alespoň 
prohlédnout a osahat na zemi. Pro pouštění 
draků však byly ideální podmínky. V dopoled-
ních hodinách probíhaly dovednostní soutěže 
pro děti a mládež o ceny, seznámení s letec-
kou a parašutistickou technikou. Odpoledne 
na letištní ploše proběhla Drakiáda a soutěže 
s draky v několika kategoriích. Akce byla per-
sonálně zajištěna především členy Aeroklubu 
Frýdlant n. O., z. s. a jejich rodinnými přísluš-
níky, organizována ve spolupráci s Kulturním 
centrem města Frýdlant n. O. a spolufinanco-
vána Zájmovým sdružením Frýdlantsko-Bes-
kydy a MAS Frýdlantsko-Beskydy. Díky příz-
nivému počasí se akce zúčastnilo dle odhadu 
více než 500 osob, kdy jen v dětských sou-
těžích soutěžilo přes 250 registrovaných dětí.

FRÝDLANT – Přestože část Frýdlantu n. 
O. 28. června postihlo silné krupobití, které 
zničilo značnou část úrody jablek a hrušek, 
urodilo se ještě dost kvalitního ovoce, aby-
chom mohli uspořádat 17. a 18. září tradiční 
výstavu ovoce, zeleniny a květin.

Mimo již zmíněné ovoce naši výstavu obo-
hatily mnohaleté bonsaje javorů, modřínů, 
tisů a dalších dřevin. Dále bylo na výstavě 
vidět, že přednáška o pěstování vinné révy, 
kterou jsme pořádali před třemi lety, přinesla 
své plody a mnozí z vás přinesli a vystavovali 
hrozny vína. Velmi nás potěšilo, že děti mateř-
ské školy doplnily naši výstavu svými pěknými 
kresbami. Věříme, že z nich jednou budou 
dobří zahrádkáři.

Ve venkovních prostorách si mohli návštěv-
níci doplnit svou okrasnou zahradu bohatou 
nabídkou zahradnictví Kaňák ze Pstruží. Jako 
vždy jsme prodávali sadbový česnek, o který 
byl letos takový zájem, že byl už v prvním dnu 
výstavy vyprodán.

Výstavou ve Frýdlantě n. O. ale vše ne-
skončilo. 23. a 24. září následovala krajská 
výstava v zemědělském muzeu v Ostravě, 
začátkem října oblastní výstava HORTY-
KOMPLEX v Olomouci a také na Slovensku 
v obci Staškov. Všude tam jsme úspěšně 
reprezentovali naši ZO ČZS a naše město 
Frýdlant n. O.

A co dále? Již nyní začínáme s přípravou 
adventní výstavy betlémů, která se poslední 

dva roky nemohla uskutečnit kvůli pandemii 
covid 19. Věříme, že letos už to konečně vy-
jde, a to v sobotu, neděli a v pondělí 26. až 28. 
11. Dovolte mi několik slov k historii a vzniku 
vystavovaných betlémů.

Betlémy zobrazují narození Ježíše tak, jak 
je to zapsáno v evangeliu podle Lukáše. Pro 
vznik tradice stavění betlémů měla význam 
událost, která se stala v roce 1223. Tehdy se 
František z Assisi rozhodl, že tento výjev na-
rození Ježíše v Betlémě živě zobrazí. Vybral 
si pro to jeskyni na vrcholu skalnatého kopce 
u vesničky Greccio, kterou upravil jako kapli. 
Sem pozval v noci 24. prosince vesničany ze 
širokého okolí. Když nastala půlnoc, rozezně-
ly se všude zvony a kopec se míhal mnoha 
světly, jak si příchozí svítili na cestu pochod-
němi. Když vystoupali k jeskyni, uviděli jeslič-
ky, oslíka a telátko. Při nich sloužil kněz mši 
a František četl úryvky z Lukášova evangelia, 
které jediné vypráví podrobněji o Kristově 
narození. Od té doby se začaly šířit betlémy 
nejen živé, ale i vyřezávané ze dřeva a jiných 
materiálů (hlína, papír, sklo, perník, kerami-
ka…), a to nejen v kostelích, ale i v domác-
nostech. Rozšíření betlémů dosáhlo takové 
úrovně, že Marie Terezie roku 1751 zakázala 
stavění betlémů a předvádění vánočních her 
v kostelích. Josef II. vydal tento zákaz znovu, 
označil zvyk za dětinský a pro církve nedů-
stojný. Zákaz se týkal i soukromých domů. 
 (pokračování na str. 2)

V Beskydech to žije i na podzim a nová výzva v listopadu!

Od výstavy ovoce 
k adventní výstavě betlémů

Nezapomeňte podat žádost! 
V listopadu vyhlásíme novou výzvu 

V Beskydech to žije 2023, kdy můžete 
opět žádat až o 10.000 Kč na vaše pro-
jekty, které mají mít hlavní cíl: 
organizaci kulturní akce pro 
širokou veřejnost a podporu 
spolkového života v obcích 
MAS Frýdlantsko-Beskydy. 

Žadatelem může být spolek, NNO, cír-
kev, ale i fyzická osoba, kde spadá i mlá-
dež nad 16 let. Inspirujte se na našem 

webu podpořenými projekty, které v mi-
nulých letech oživily společenský život 
v našem území. Můžete např. naplánovat 

kulturně-společenskou akci, 
turistický pochod, závody, Den 
dětí apod. Vaše projekty začne-
me přijímat od 1. 11. do 30. 11. 
2022 a veškeré podmínky na-

leznete na www.masfb.cz nebo pište Mar-
tině O´Reilly na oreilly@masfb.cz, popř. 
konzultujte na tel. č.: 739 372 584. 
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Jednou jsi dole, jednou nahoře. Někdy se 
daří, jindy méně, známe to všichni. Asi tak nějak 
bychom se mohli zamyslet, když se ohlédneme 
za prvními dvěma podzimními měsíci. Září ucoura-
né a propršené sice obohatilo naše lesy o množ-
ství hub, zato ve škole jsme obtížně vymýšleli 
náhradní program za hodiny tělesné výchovy, kdy 
jsme byli v současné době rekonstrukce jídelny 
a jedné z tělocvičen téměř připraveni o možnost 
si jaksepatří zacvičit. V plánu sice bylo využívat 
za teplých dnů školní hřiště, ale to bohužel nebylo 
možné. Přesto se nám podařilo zajistit náhradu, 
a tak si děti mohly zasportovat třeba v tělocvičně 
gymnázia, v bývalé Pastelce anebo v sokolovně. 

Jak ale bylo řečeno na počátku, po nezdaru 
přichází opak. Podzimní počasí nakonec usoudilo, 
že už těch deštivých dnů bylo dost, a v říjnu nám 
přineslo krásné tereziánské babí léto. Toho jsme 
samozřejmě využili i my a realizovali jsme pár zají-
mavých projektů. Třeťáci se v rámci programu Spo-
lečně na Lysou sice nevypravili přímo na nejvyšší 
beskydský vrchol, ale kousek pod ním šli poznávat 
Satinské vodopády. Po celou dobu vycházky jim 

dělal skvělého průvodce pan Martin Hlaváč, který si 
pro své svěřence připravil nejen poutavé vyprávění, 
ale rovněž množství aktivit spojených s poznává-
ním stromů, zvířat a okolní přírody vůbec. Nechybě-
lo ani doplnění vydané energie v hospůdce U Velič-
ků, kde byl pro děti připraven výborný oběd. 

Dalším z podzimních projektů bylo společné 
tvoření našich nejmenších a deváťáků. Venku plno 
barevného listí a plodů, tak proč toho nevyužít, řek-
li jsme si s prvňáčky a od nápadu nebylo daleko 
k jeho realizaci. V rámci tělesné výchovy a prvou-
ky jsme si zašli na vycházku, abychom nasbírali, 
co nám barevná podzimní příroda nabízí, něco si 
děti přinesly z domova. S „našimi deváťáky“ jsme 
se už měsíc neviděli, a tak jsme si je pozvali jako 
pomocníky. Úvodní radost z opětovného setkání 
záhy vystřídala tvořivost a skvělé nápady. Úkol 
zněl jasně – vymyslet si podzimního skřítka Bram-
boráčka, a kdo stihne, může ještě vyrobit Paletu 
podzimu. Práce s tavnou pistolí musí být opatrná, 
a tak přítomnost velkých kluků i holek byla na mís-
tě. Jak ukázala závěrečná výstavka, na které si 
bylo možné zdařilá dílka prohlédnout, společné vy-

mýšlení se vyplatilo. Výsledkem skvělé vzájemné 
tvořivé spolupráce bylo několik podzimních skřítků 
či zvířátek zářících pestrými barvami, kteří v pátek 
7. října rozzářili den všem jeho účastníkům.

20. říjen je v kalendáři označován jako Den 
stromů. Také my jsme chtěli tohoto data využít, 
a protože předpověď počasí byla příznivá, na-
plánovali jsme na 1. stupni na pátek 21. října 
Den tělesné zdatnosti, tematicky zaměřený prá-
vě na již zmíněné stromy. Třídní učitelé vyrazili 
se svými svěřenci do přírody, aby si nejen užili 
nádherné barvy podzimu, ale více poznávali 
a všímali si dřevin i porostů, zkrátka všeho, co 
zde kolem nás roste. Projekt byl doplněn zví-
davými a zábavnými úkoly, týkajícími se právě 
našich listnatých či jehličnatých krasavců.

Jsme rádi, že nám říjen ukázal svoji vlídnou tvář 
a my mohli uskutečnit výše uvedené aktivity. Ani 
zde nejsou všechny uvedeny, zmínili jsme jen ně-
které. To, co nám dělá radost, je, že jsme ve škole 
a nemusíme sedět u počítače. Online výuka je pro 
nás všechny stále velkým strašákem a my věříme, 
že se jí budeme i nadále úspěšně vyhýbat.  lg

JAKO DOMA je název projektu, na který 
naše škola získala účelovou dotaci z rozpočtu 
Moravskoslezského kraje v rámci dotačního 
programu „Podpora aktivit v oblasti prevence 
rizikových projevů chování u dětí a mládeže 
na školní rok 2022/2023“.

Účelem tohoto projektu je efektivně zajišťovat 
podporu zdravého klimatu ve třídách i ve škole. 
Nejen nově příchozí cizojazyční spolužáci, ale 
zejména také náročná doba „covidová“ mno-
hým žákům narušila osobní jistoty, vztahy v ko-
lektivu, schopnost komunikace s vrstevníky i do-
vednost řešit případné konflikty či problémové 
situace. Vnímáme jako důležité zaměřit se proto 
na podporu korektních vztahů mezi žáky, rozvoj 
sociálních dovedností a zejména na oblast pre-
vence duševního zdraví žáků.

Jedna z prvních akcí v rámci tohoto projektu 
proběhla s názvem „Den v přírodě“, které se zú-
častnili všichni žáci prvního stupně. Jednotlivé 
třídy a jejich třídní učitelé se vydali užít si školní 
den v přírodě kolem okolí Frýdlantu. Někteří vy-
stoupali na Ondřejník, jiní se vydali podél řeky 
Ostravice až do Pržna, či na rekreační středisko 
Budoucnost. Další zavítali do Malenovic na hři-

ště. Počasí úžasně přálo, vzduch byl cítit pod-
zimem, slunce zlehka vykukovalo pod mráčky 
a my jsme si to vesele šlapali se svými kama-
rády, užívali si vzduchu, volnosti a vůbec vládla 
všude radostná a pozitivní atmosféra. 

Během putování vznikaly zajímavé rozhovo-
ry, nápady a postřehy. Společně jsme se smáli, 
povídali si o krajině, stromech, rostlinách, zví-
řatech… Hráli jsme smyslové hry a upevňovali 
svá přátelství a vztahy. Každý si vzal během 
dne to, co potřeboval. Někteří si užili fotbal 
na hřišti a hru na lupiče a zloděje. Jiní byli nad-
šeni z „bojovek“, které připravili třídní učitelé. 
Děti se vyřádily v luštění vědomostních úkolů 
či hledání pokladu. Pod rukama jim vznikaly 
překrásné mandaly, vytvořené z přírodnin, kte-
ré byly všude kolem. Jiný prostor nám zkrátka 
nabídnul nové, inspirativní podněty a opět jsme 
si rozšířili své vědomosti a poznatky.

V jídelně jsme pak pozorovali tváře dětí 
a učitelů. Všechny hovořily stejně. Šťastná 
únava a naplnění v lehkosti bytí. I taková je 
naše škola.

� Andrea�Kastnerová,�Markéta�Kohutová�
� (ŠMP,�koordinátor�projektu)

Třeťáci z Tégeemky u Satinských vodopádů. Cestou za stromy se druháci zastavili u krmelce.

Podzimní dny v Základní škole T. G. Masaryka

Během letních prázdnin odbor sociálních věcí 
Městského úřadu ve Frýdlantě nad Ostravicí 
postupně veřejnosti představil všech osm dílů 
videospotů s názvem Dokázali změnit svět – as-
poň některým dětem, ve kterých „naši“ pěstouni 
vyprávěli o svých zkušenostech při péči o děti. 
Do videospotů se však celé jejich povídání ne-
mohlo vejít. Proto je čtenářům budeme předkládat 
formou série rozhovorů s jednotlivými pěstouny. 

Rozhovor� s� pěstounkou� paní� Pavlínou�
Červenkovou:�

Co�vás�na�myšlenku�stát�se�pěstounem�
přivedlo�a�proč�jste�se�rozhodli�vychovávat�
dítě�jiných�rodičů?

O pěstounské péči jsme velmi dlouho uva-
žovali. Podnětem bylo asi to, že naši známí 
jsou také pěstouni. A když naše vlastní děti 
odrostly, tak jsme se s manželem rozhodli, že 
bychom dali domov ještě nějakému dalšímu dí-
těti nebo dětem. 

Jaké�to�bylo�podat�si�žádost�a�projít�po-
suzováním,�zaškolit�se�na�pěstouna?

Připadalo nám to zdlouhavé – než jsme 
vyplnili všechny ty papíry k žádosti a prošli si 
posuzováním… Ale bylo to také velmi zajíma-
vé, protože jsme se dozvěděli hodně nových 
informací a seznámili se s dalšími pěstouny.

Pamatujete�si�první�seznámení�s�vaším�
pěstounským�dítětem?

Tak na to člověk nezapomene! To je taková 
událost, na kterou se vzpomíná ještě po mno-
ha letech. Setkali jsme se s malou holčičkou, 
kterou jsme předtím viděli jen na fotce. Vidět ji 
v reálu je prostě něco jiného. Člověk má úplně 
jiné pocity – vidí malé dítě, které má být vaše. 
Má z toho takové rozechvělé pocity.

Co�se�změnilo�příchodem�dítěte�do�vaší�
rodiny,�jak�se�chovalo�dítě�a�jak�vy?

Změnilo se toho celkem hodně. Vlastně 
jsme se s manželem vrátili do svých mladších 
let. Začali jsme zase nakupovat dětskou po-
stýlku, kočárek, hračky… Vrátili jsme se do let, 
kdy jsme byli mladí. Jaký to byl pocit? Bylo to, 
jako bychom byli zpátky v době, kdy jsme měli 
vlastní děti. Vzpomínáme na to jako na takové 
radostné období, plné očekávání.

Jaké� to� je�nyní,� když�už�dlouho� tvoříte�
jednu�rodinu?

Je to jako v každé jiné rodině. Máme spolu 
spoustu různých hezkých zážitků. Řešíme různé 

situace, někdy nějaké problémy. Prostě jako v ka-
ždé jiné rodině, kde jsou děti. Je to úplně stejné.

Jak�vnímají�přijaté�dítě�vaše�děti,�širší�ro-
dina?

Naše děti přijaté děti vzaly velmi dobře. Od za-
čátku je berou jako sestřičky, jako mladší souro-
zence. I širší rodina děti přijala velmi dobře. Děti 
mají další babičky a dědečky. Stýkáme se s celou 
rodinou i s přijatými dětmi, pořádáme různé ro-
dinné oslavy. Máme prostě takovou větší rodinu.

Pomáhá� vám� při� výkonu� pěstounské�
péče�někdo,�máte�se�na�koho�obrátit,�když�
potřebujete�poradit?

Určitě ano. Máme podporu jak naší dopro-
vázející organizace, tak i naší paní sociální pra-
covnice, na kterou se můžeme kdykoliv obrátit. 
Také si vyměňujeme různé názory a problémy 
řešíme s dalšími pěstouny, se kterými jsme 
se seznámili. Máme mezi pěstouny spoustu 
známých a kamarádů, tak se můžeme poradit 

i v rámci takové naší velké pěstounské rodiny. 
Co�byste�vzkázala�všem,�kteří�o�myšlen-

ce�stát�se�pěstounem�uvažují?
Vzkázala bych, aby neváhali a aby navštívili 

svoji sociální pracovnici. Tam se dozvědí plno no-
vých informací a mohou se tam na všechno, co je 
zajímá, zeptat. Aby do toho šli, protože těch dětí, 
které potřebují rodinu, je opravdu hodně a stojí to 
za to. Dát dětem rodinu – to má velký smysl.

Kde jinde by mělo dítě vyrůstat než v ro-
dině? Pro děti, které nemají vlastní funkční 
rodinu, hledáme rodinu náhradní. Staňte 
se pěstouny! Pro více informací kontaktujte 
Městský úřad Frýdlant n. O., odbor sociál-
ních věcí, pracoviště ul. Hlavní 139, 739 11 
Frýdlant n. O., kancelář č. 120, sociální pra-
covnici pro náhradní rodinnou péči Kateřinu 
Illésovou, tel.: 558 604 179, e-mail: killeso-
va@frydlantno.cz.

Téma: DÁT DĚTEM RODINU – 1. díl

Zveme vás na další přednášku a debatu 
z volného cyklu, připravovaného frýdlantským 
gymnáziem a Kulturním centrem. Tentokrát 
o třech dosavadních českých prezidentech a je-
jich působení ve funkci. V. Havel, V. Klaus a M. 
Zeman, podobnosti, rozdíly, předprezidentská 
kariéra, vzájemné stýkání a potýkání. A také za-
myšlení nad tím, jaký by měl být člověk, kterého 
budeme volit za nového prezidenta v lednu.

Dr. Lubomír Kopeček je profesorem poli-

tologie a zástupcem ředitele Mezinárodního 
politologického ústavu Fakulty sociálních stu-
dií Masarykovy university v Brně. Věnuje se 
stranickým a politickým systémům evropských 
zemí, teorii demokracie, české a slovenské po-
litice. Letos vydal knihu Hodný, zlý a ošklivý? 
Havel, Klaus, Zeman: paralelní životopisy.

Přednáška s besedou se koná v kinosá-
le Kulturního centra ve čtvrtek 10. listopadu 
od 17.00, vstupné dobrovolné.

Přednáška a beseda na téma Naši prezidenti

JAKO DOMA! Na Komeňáku

 (pokračování ze str. 1.)
Tam se dal ovšem hůře kontrolovat, a tak 

se zvyk stavět betlémy přenesl do domácností. 
V domácnostech přežil i totalitní režimy a dnes 
i konzumní způsob života. 

Při svážení betlémů na výstavu se setkávám 
se zapálenými řezbáři od Lidečka po Jablunkov, 
kteří vytvořili spoustu betlémů, a to mnozí začali 
až v důchodovém věku. Všichni však o své zá-
libě a koníčku vyprávějí s láskou ve smyslu slov 
evangelisty Lukáše, která bývají v průčelí betlé-
mů: „Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj 
mezi lidmi, Bůh v nich má zalíbení.“

Chtěl bych touto cestou poděkovat všem, 

Od výstavy ovoce 
k adventní výstavě betlémů

kteří betlémy zapůjčují, ale hlavně všem za-
hrádkářům, kteří nezištně pomáhají s instalací 
podzimních a adventních výstav.

Na� výstavu� i� na� další� akce� zahrádkářů�
vás�za�výbor�ZO�Frýdlant�n.�O.�srdečně�zve�
Petr�Kamp

V loňském roce se žáci současné IX. C zapo-
jili do projektu „Příběhy našich sousedů“, který 
zaštiťuje nezisková organizace Post Bellum.

Nela Menšíková, Barbora Šmiřáková, An-
tonín Kutálek, Matěj Mělo a Lukáš Gustin vy-
hledali, vyzpovídali a zpracovali formou rozhla-
sové reportáže příběh pana Štěpána Kaňáka 
z Nové Dědiny, který se v roce 1950 stal ne-
dobrovolným přímým účastníkem akce K, zažil 
z politických důvodů rok vězení i službu v po-
mocných technických praporech. Jeho poutavé 
vyprávění zpracovali žáci s velkým zaujetím.

Závěrečná prezentace výsledků v Rytíř-
ském sále zámku ve Frýdku-Místku byla pří-
jemným završením celého projektu. To si tvůrci 
tohoto projektu ovšem jen mysleli. V září je 
čekalo veliké překvapení v podobě nabídky za-
pojení do sítě škol Paměti národa, neboť tento 
projekt byl zařazen mezi nejlepší jarní práce 
v rámci Příběhy našich sousedů. Tato účast 
v síti škol Paměti národa nyní přinese žákům 
přístup k nejrůznějším zážitkovým workshopům 

a materiálům, které se týkají dějin 20. století.
Třešničkou na dortu pak bylo pozvání ve-

doucí týmu paní učitelky Báry Fialové na Slav-
nost škol Paměti národa, která se konala 22. 
září v prostorách krásné Grobovy vily na Vino-
hradech v Praze. Účastníci slavnostního veče-
ra absolvovali inspirativní workshop s ředite-
lem neziskové organizace Post Bellum panem 
Mikulášem Kroupou. Poté následoval oficiální 
program s vystoupením zpěvačky Anety Lan-
gerové a s oceněním zástupců nových partner-
ských škol sítě Paměti národa.

Je nám ctí, že můžeme spolupracovat 
s organizací, která naprosto ojedinělým způ-
sobem zpracovává české dějiny 20. století 
prostřednictvím pamětníků, kteří si vše prožili 
na vlastní kůži, a že existují lidé, kterým stojí 
za to vyvinout obrovské úsilí, aby zaznamenali 
jejich autentické výpovědi. A to také proto, že 
se hluboce ztotožňujeme s jedním z hlavních 
mott Paměti národa: „Každý má svůj příběh“.

� Barbora�Fialová

Velký úspěch žáků ZŠ Komenského 
v projektu Paměť národa

Druháci ze ZŠ Satinka na Nové Vsi si jed-
no podzimní dopoledne namísto aktovky vzali 
na záda batohy. A mohla začít výprava do okres-
ního města. Mnozí se těšili na cestu vlakem. To 
bylo radosti, když jsme nasedli ve Frýdlantu nad 
Ostravicí do poschoďového vlaku!

Z vlakového nádraží ve Frýdku jsme se 
vydali podchodem směr Místek kolem autobu-
sového nádraží, dále přes řeku Ostravici, dě-
lící naše okresní město na Moravu a Slezsko. 
Cílem naší cesty bylo nezávislé knihkupectví 
KAPITOLA, kde na nás čekal jeho majitel pan 
Jan Becher. 

Ten děti poutavě provedl světem knihkupec-
tví a knih. Nechyběly ani zvídavé otázky dětí: 
Proč máte v knihkupectví na stěně tolik hodin? 
Proč každé ukazují jiný čas? Kolik knih zde 
máte? Můžeme si u vás číst? Kdo je to nama-
lovaný na zdi nad schody? Pan Honza nejen 
na otázky odpovídal, ale i přidal zajímavé zá-
žitky ze života knihkupce, ukázal nám dokonce 
i největší knihu, kterou si zde můžeme koupit.

Na poslední část exkurze se žáci těšili nejví-
ce. Mohli si vybrat knihu. Každý si po pečlivém 
výběru, radě paní učitelky a pana knihkupce 
koupil tu svoji NEJ. Jaké jsou pro druháčky ze 
Satinky ty NEJ? Knihy o zvířatech, o dětech 
prožívající dobrodružství, o strašidlech, o lo-
dích, knížky s „kouzelnou“ lupou.

Abychom své batohy neměli příliš těžké, pan 

Becher se nabídl, že nám knihy do školy přive-
ze. Když knihy dorazily, děti se s velkým nad-
šením pustily do čtení. Knihy budou číst v rámci 
hodin čtení, kdy má na naší škole jednou týdně 
každá třída zařazenu Dílnu čtení a také v čte-
nářském odpoledním klubu Čtení jako hraní.

Celá tato akce se mohla uskutečnit díky fi-
nanční podpoře rodičů žáků a i díky zapojení 
se naší školy a učitelů do šablon z Operačního 
programu Jan Amos Komenský. 

 Dagmar�Beránková

Učíme se nejen ve škole
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jubilea

V�měsíci�listopadu�2022�
oslaví�své�životní�jubileum:

Paní�EVA�TOŘOVÁ�–�60�let
Pan�VÍT�ŠOŠOLÍK�–�65�let

Paní�ANNA�PAVELOVÁ�–�75�let
Pan�MIROSLAV�RUČKA�–�80�let

Našim jubilantům k jejich výročí 
srdečně blahopřejeme a do dalších 

let přejeme pevné zdraví!

slovo starostky

Vážení spoluobčané,
máme za sebou komunální volby i ustavující zasedání nově zvoleného zastupitelstva obce. 
Volební účast byla v naší obci vysoko nad celostátní průměr a také byla nejvyšší od roku 2010. 
(volební účast 2022: 67,45 %, celostátní průměr: 46,07 %, účast ve volbách v r. 2010: 71,58 %)
Množství hlasů, které obdrželi jednotliví kandidáti, ukázalo, že většina voličů svými hlasy 

podpořila zejména dosavadní zastupitele a vedení obce – Bc. Eva Tořová 169 hlasů, Jaroslav 
Kubala 129 hlasů, Ing. Rudolf Franta 127 hlasů, Mgr. Robert Lang 120 hlasů, Bc. Jan Klepáč 
113 hlasů. Dále byli do zastupitelstva nově zvoleni – Ing. Petra Kroczek Kašíková 95 hlasů 
a Ing. Ludvík Milfait 77 hlasů.

Ustavující zasedání, které se konalo v pondělí 17. 10. 2022, za velké účastí občanů, volilo 
starostu, místostarostu a zřídilo oba povinné výbory – finanční a kontrolní (oba tříčlenné), a to 
včetně jejich předsedů a členů.

Bc. Tořová Eva – starostka, Ing. Rudolf Franta – místostarosta, Jaroslav Kubala – předseda 
finančního výboru, Mgr. Robert Lang – předseda kontrolního výboru

Bc. Jan Klepáč – zastupitel, Ing. Petra Kroczek Kašíková – zastupitelka, Ing. Ludvík Milfait 
– zastupitel

Děkuji vám všem za účast ve volbách. 
� Eva�Tořová,�starostka

plánované kulturní akce

5.�listopadu: Zájezd do divadla

11.�listopadu: Svatomartinský lampionový 

průvod

26.�listopadu: Rozsvícení vánočního stromu

2.�prosince: Mikulášská nadílka

10.�prosince:�Mikulášský turnaj ve stolním 

tenise

Přehled bohoslužeb 
1.�listopad,�Slavnost�Všech�svatých

Ostravice 16.00
2.�listopad,�Vzpomínka�

na�všechny�věrné�zemřelé
Ostravice 16:00

6.�listopad,�32.�neděle�v�mezidobí
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

13.�listopad,�33.�neděle�v�mezidobí
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30
20.�listopad,�Slavnost�Ježíše�Krista�Krále

Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30
27.�listopad,�1.�neděle�adventní

Ostravice 8.00, Bílá 10.30
30.�listopad,�Svátek�sv.�Ondřeje,�apoštola

Ostravice 8.00

Zlatý podzim na Gruni…  Foto:�Petr�Lukeš�ml.

V neděli 9. října proběhlo v kulturním 
domě na Samčance slavnostní představení 
knihy „Bílá, Ostravice, Staré Hamry: Minu-
lostí beskydských obcí“. Dlouho očekávaná 
publikace podrobně mapuje historii těchto 
historicky propojených obcí. Posláním této 
obsáhlé knihy, která čítá více než 800 stran, 
je přiblížit nedávnou minulost čarokrásného 
koutu Moravskoslezských Beskyd.

Knihu představil za kolektiv autorů Da-
vid Pindur, starostové jednotlivých obcí 
Eva Tořová, Pavlína Stankayová a Tomáš 

Kubačák a senátorka Helena Pešatová. 
V rámci programu vystoupil Lubomír Janču-
ra s písní o Gigule, folklórní soubor Grunik, 
Antonín Baláš z Bílé s básní a Jan Satina 
s básněmi jeho sestry Františky Pituchové. 
Po ukončení programu proběhla autogra-
miáda. 

Kniha je k vyzvednutí na obecním úřa-
du v úřední dny – do každé domácnosti 
trvale bydlících občanů zdarma. Prodej 
knihy v úřední dny na obecním úřadu, cena 
800 Kč.

Zbojníci z Beskyd – první beskydská desková společenská hra
Originální koncept hry z kreativního a grafického studia MamiArt v Beskydech (v roce 2021 

nominováno na prestižní marketingové ceny Effie) a ilustrátorky Markéty Šebestové.
Po úspěchu verze hry vyrobené na míru pro projekt Euroregion Beskydy v roce 2019 při-

chází hra nyní na trh a je v prodeji online nebo na objednávku. Hra plná zajímavostí při puto-
vání Regionem Beskydy pobaví dospělé i děti, je plně v češtině a oproti původní verzi jsme ji 
zvětšili do praktičtějšího formátu. 

V�případě�zájmu�nás�kontaktujte�na�e-mailu�nebo�objednávejte�na�www.jsmezbes-
kyd.cz,�obchod@jsmezbeskyd.cz,�tel.�721�071�236.�Objednávky�předáváme�od�15.�11.�
2022.

Slavnostní představení knihy Bílá, Ostravice,
Staré Hamry: Minulostí beskydských obcí

fotoreportáž

Malé ohlédnutí za úžasnou a velice úspěšnou akcí spojenou s představením knihy o beskydských obcích, zachycenou fotoaparátem Petra Lukeše ml.

zprávičky ze školy

Září a říjen v naší škole
1. Podzimní cvičení v přírodě (13. 9.)
2. Natáčení propagačních materiálů na projekt „Jazykové vzdělávání 

bez bariér“ (15. 9.)
3. Výlet na Slovensko v rámci přeshraniční spolupráce s názvem Po-

tulníček (návštěva Včelnice, vyhlídkové lavičky a dětského naučného 
chodníku) (19. 9.)

4. Projektový den s rodilou mluvčí pro žáky 3. a 4. ročníku (7. 10.)
5. Výcvik na dopravním hřišti pro žáky 3. a 4. ročníku (13. 10.)
6. Natáčení dokumentu Lidé na hranici (18. 10.)

 Slovensko, návštěva včelnice.

 Návštěva dopravního hřiště. Lidé na hranici.
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slovo starosty

Vážení spoluobčané,
vybarvená příroda, ranní mlhy a hromady spadaného listí nám při-

pomínají, že je tady listopad a pomalu se blíží zima. Zářijovými ko-
munálními volbami ukončilo svou činnost bývalé zastupitelstvo obce 
a 17. října po ustavujícím zasedání navázalo na jeho práci zastupitel-
stvo nové. Ještě jednou bych chtěl poděkovat všem bývalým zastupi-
telům za vzájemnou spolupráci a těm novým přeji hodně úspěchů při 
společném spravování naší obce. 

Věřím, že noví zastupitelé spolu se všemi zaměstnanci obce opět vytvoří sehraný tým, 
který bude pracovat na rozvoji a zviditelnění Lhotky, ale především se budou snažit uspo-
kojovat požadavky a potřeby vás občanů. O činnosti obecního zastupitelstva vás budeme 
nadále informovat jak zde, na stránkách Mikroregionu, tak v Mobilním rozhlase, na obec-
ních stránkách, na obecním facebooku, tak i na veřejných zasedáních zastupitelstva. Sa-
mozřejmě budeme rádi za zpětnou vazbu od vás občanů, abychom mohli nasměrovat 
priority do těch oblastí, které jsou pro vás nejvíce důležité. 

V průběhu října jsme ještě stihli udělat dvě investiční akce. První akcí bylo odstranění 
havarijního stavu na Lhoteckém potoku v úseku u rodinného domu č. p. 51, kde došlo 
k prolomení opěrné zídky a následnému sesuvu břehu do koryta potoka. Na tomto úseku 
byla provedena kompletní sanace koryta, spočívající ve vydláždění dna a břehu potoka 
kolem místní komunikace lomovým kamenem, a na druhém břehu výstavba nové opěr-
né zdi z kamenných kvádrů. Cena za tyto stavební práce byla 571 173 Kč. Druhou akcí 
byla kompletní oprava části komunikace směrem k vodojemu v délce cca 190 m za cenu 
499 703 Kč. 

Máte-li na nás zastupitele nějaké dotazy, podněty či připomínky, přijďte na veřejné za-
sedání nebo můžete své písemné dotazy zaslat e-mailem na info@obec-lhotka, případně 
vhodit do hnědé schránky u vchodu na obecní úřad. Na všechny neanonymní dotazy vám 
bude odpovězeno. Přeji vám hodně hezkých a vybarvených podzimních dnů, pozitivní 
myšlení, dobrou náladu, a především pevné zdraví. 

 Zdeněk�Kubala,�starosta

V pondělí 17. října proběhlo ustavující za-
sedání nového zastupitelstva obce pro volební 
období 2022 až 2026. 

Nové zastupitelstvo bude pracovat ve slože-
ní: Zdeněk�Kubala, starosta, Ing.�Peter�Solik, 
1. místostarosta, Ing.� Veronika� Kotalová, 2. 
místostarosta, a členové zastupitelstva Eva�
Hudečková,�Ing.�Roman�Vlášek�Ph.D.,�Boh-
dana�Stonavská�a�Dalibor�Šigut. 

Děkujeme občanům, kteří se tohoto veřej-
ného zasedání zúčastnili. Děkujeme i těm, 
kdo přišli k volbám a dali nám svůj hlas, a tím 
i důvěru, kterou se budeme snažit nezkla-
mat. Všem občanům připomínáme, že dveře 
na úřad jsou pro vás vždy otevřené, ať už 
potřebujete jasné, a hlavně pravdivé informa-
ce nebo potřebujete radu či pomoc. Všichni 
doufáme ve vzájemnou spolupráci s vámi ob-
čany a jsme otevření vaším námětům, radám, 
či připomínkám. 

 Zastupitelé�obce�Lhotka

Realizace vodních nádrží je jedna z akcí 
z Plánu společných zařízení, který je součás-
tí schválené Komplexní pozemkové úpravy 
v obci Lhotka. Jedná se o boční vodní nádrže 
v údolnici na pravém a levém břehu potoka 
Olešná. 

Důvodem výstavby tohoto krajinotvorného 
prvku je akumulace vody se zadržením v kra-
jině, útočiště mokřadních rostlin a živočichů. 

Součástí realizace vodních nádrží je i násled-
ná výsadba stromů a keřů. Investorem stavby 
na pozemcích obce Lhotka je Státní pozemkový 
úřad. Cena stavby je cca 8 456 000 Kč a stavba 
je plně financována Evropskou unií z Národní-
ho plánu obnovy. Po kolaudaci bude dílo zdar-
ma předáno do majetku a užívání obci Lhotka. 
Stávající termín dokončení stavby je do 30. 11. 
2022, který je závislý především na počasí.

Termíny�svozu�komunálního�odpadu�v�listopadu:�pondělí�14.�11.�a�28.�11.

Tradice pouštění draků pochází z Číny a da-
tuje se již od 4. století před naším letopočtem. 
Prostřednictvím draků a nápisů na nich posí-
lali lidé bohům pozdravy, prosby i poděkování. 
Někdy měli draci zahánět blížící se bouře, ale 
třeba i zastrašit nepřítele.

Naše lhotecká tradice pouštění draků – „dra-
kiáda“ je o hodně mladší, ale podle českého 
právního systému je už i ona „plnoletá“. Letos 
v neděli 9. října totiž dosáhla osmnácti let. U je-
jího zrodu byly „holky“ – účastnice středečních 
cvičení v mateřské školce. Dnes jsou už vět-
šinou maminkami nebo i babičkami droboti-
ny, pro kterou se v současnosti tyto oblíbené 
atrakce pro místní i přespolní, s drakem i bez 
draka konají. I když některé velké děti už zá-
jmům o draky odrostly, malé děti je na drakiádě 
každoročně nově nahrazují. Třeba letos se jich 
na Horečce odpoledne zapsalo jedenasedm-
desát. Většina dospělých, kteří přišli s dětmi, 
uposlechla doporučení zvacích plakátků po-
řadatelek, takže u prezentace na provizorních 
stolech jako každoročně mohli všichni ochutnat 
buchty, koláčky, záviny, ale i jiné dobroty lho-
teckých maminek a babiček. 

A počasí? Nebylo „na draka“, jak říkáme 
různým nečasům, ale naopak bylo pro donese-

né draky ideální. Chtělo to sice nejdřív najít ten 
správný směr větru, popustit draka na provázku 
trochu výše… a tam se už o jeho létání postaraly 
teplé proudy samy. Den byl výjimečně slunečný, 
ale čaj i „svařák“, který tentokrát nebylo nutno dr-
žet ve zkřehlých rukou, všem přišel k duhu. A sa-
motní draci? Většinou byli poslušní jako beránci. 
K radosti pořadatelek se mezi barevnými kou-
penými draky objevili i ti vlastnoručně vyrobení 
– klasičtí šestiúhelníkoví… a dokonce také létali!

Jak už to u zájmů dětí bývá, provázky draků 
předávaly postupně svým rodičům a samy vy-
užívaly slunečného dne i k jiným radovánkám. 
Na to však pořadatelky – pod „taktovkami“ 
Lenky a Majky pamatovaly dalším programem 
– společným fotografováním a vyhodnocením 
drakiády. Cenami z tomboly byli odměněni ti, 
kteří měli štěstí, ale pak při rozdělování slad-
kostí se dostalo na všechny.

Všeobecně se říká, že je v současnosti pou-
štění draků symbolem štěstí. Ale zatímco nás 
draci spojují s oblohou, dole pod nimi všechny 
účastníky spojují k přátelskému sousedskému 
setkávání. Proto jsou lhotecké drakiády každo-
ročně tak oblíbené a hojně navštěvované ne-
jen dětmi, ale i dospělými. Nejinak tomu bylo 
na Horečce i letos.  PP

jubilea
V měsíci listopadu oslaví svá životní jubilea 

a dali ke zveřejnění souhlas:

Marie�Bílková�-�88�let

Jaroslav�Mičulka�-�81�let

Vladislav�Borák�-�75�let

Růžena�Kopčáková�-�70�let

Všem oslavencům přejeme hodně štěstí, l

ásky, úsměvů a pevné zdraví.

Ustavující zasedání nového zastupitelstva obce Lhotka

Mateřská škola plně využívá možnosti dota-
cí v oblasti operačních programů. K 31. 8. 2022 
jsme úspěšně zakončili program 
OPVVV – Šablony III., díky němuž 
jsme absolvovali sedm výletů, uspo-
řádali pro děti 25 projektových dní 
a uskutečnila se čtyři setkání rodičů 
s odborníkem. Vyčerpali jsme celkem částku 
233 305 Kč. 

Od 1. 9. 2022 jsme příjemci další dotace 
– Operační program Jan Amos Komenský, 
do kterého je možnost zapojit se v následují-

cích třech letech. Nejenže nás opět čekají vý-
lety s dětmi a projektová dopoledne, ale navíc 

máme ve třídě skvělou paní učitelku 
na pozici školního asistenta. Jsme 
tak schopni více se zaměřit na indi-
viduální přístup k dětem nejen v ob-
dobí adaptace, ale po celý školní rok. 

V neposlední řadě se opět setkáme s rodiči 
a odborníkem a zaměstnanci školy se zúčastní 
dalšího vzdělávání. Poskytovatelem dotace je 
Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy. 

Za�kolektiv�MŠ�Lhotka�Bc.�Radana�Buďo

Operační programy v naší MŠ

Biologicky rozložitelný odpad rostlinného 
původu, velkoobjemový, elektroodpad a karto-
nový papír můžete odevzdávat do konce listo-
padu vždy v sobotu od 10.00 do 12.00 hodin 
na sběrném místě u bývalého kravína, případ-
ně po tel. domluvě v pracovní době obecního 
úřadu. 

Neodkládejte odpad v okolí sběrného místa 
mimo provozní dobu, a to ani biologicky roz-
ložitelný odpad, který přijde do uzamčeného 
prostoru. Nevhazujte trávu a zbytky rostlin 
přes plot. Mimo provozní dobu můžete odklá-

dat pouze větve z ořezu stromů a keřů na vy-
značené místo. Na toto místo neodkládejte 
mezi větve a jiný biologicky rozložitelný od-
pad stavební řezivo, jako jsou palety a desky 
s hřebíky, různé bedny s kováním apod. Tento 
odpad se štěpkuje a kovové části ničí nože. 
Zbylé hřebíky taktéž poškozují pneumatiky 
traktoru a automobilů, které odpad na sběrné 
místo přivážejí. 

Nevybírá� se� stavební� odpad,� jako� jsou�
cihly,�střešní�krytiny,�stavební�suť,�okna�aj.�

� Děkujeme.

Odpadové hospodářství

Osmnácté oblíbené setkání pod draky

Informace k realizaci 
vodních nádrží R2 a R3
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Od roku 2003 je udělována ministrem kultu-
ry cena Knihovna roku, v kategoriích „Základní 
knihovna“ a „Významný počin v oblasti posky-
tování veřejných knihovnických a informačních 
služeb“.

Do kategorie „Základní knihovna“ byla mezi 
čtrnácti nominovanými i Knihovna Baška, a to 
v návaznosti na ocenění knihovny v soutěži 
Vesnice roku 2022. Po návštěvě celostátní 
hodnoticí komise 1. září v Knihovně Baška 
byla knihovnice Dajana Zápalková se starost-
kou obce Baška pozvána na slavnostní udílení 
cen do Zrcadlové kaple pražského Klementina. 
Dech beroucí atmosféra originálního prostředí 
prostoru kaple přispěla k nezapomenutelným 
zážitkům při přebírání cen. Dajana Zápalková 
převzala z rukou ministra kultury Martina Baxy 
Ocenění� za� dlouhodobé� kvalitní� fungování�

obecní�knihovny,�s�důrazem�na�vytváření�li-
terárních�a�výtvarných�soutěží�pro�děti�a�mlá-
dež�v�obci,�a�za�zapojení�do�života�obce.

Toto ocenění je jistě vyjádřením veřejného 
uznání knihovnám, jejím pracovníkům, ale i ob-
cím za úsilí o rozvoj knihovnických služeb a čte-
nářství. Že na takovou metu dosáhla i knihovna 
v Bašce, je potěšující a jistě zavazující k dalším 
aktivitám, které v knihovně probíhají a jsou dále 
plánovány.

Tak přijďte si k nám půjčit nejen knihu, ale 
prohlédnout si i vystavované obrazy či fotogra-
fie v naší knihovnické Minigalerii. Přijďte s dět-
mi, přijďte se ve volné chvíli zrelaxovat, poučit 
se či si vybrat nějaký dárek pro své blízké z na-
bízených propagačních předmětů obce Baška 
– jsme tady pro vás, milí čtenáři i nečtenáři.

� Dajana�Zápalková,�knihovnice

Na Bašťanskou šestku se letos přišlo pro-
běhnout více než 300 závodníků všech věko-
vých skupin. O perfektní zahájení se postarali 
nejmenší benjamínci, kterých se svými rodiči 
dorazilo 77! 

Postupně startovaly další kategorie – v kate-
goriích mládeže to bylo nakonec 220 mladých 
závodníků. Po nich si oběhlo přehradu 47 žen 
a 56 mužů.

Účastníky této již tradiční sportovní akce mo-
tivovalo nádherné slunečné počasí v krásném 
prostředí, medaile pro nejlepší a pěkné ceny 
v tombole.

Ptáte se, kdo zvítězil? Úplně všichni, kteří se 
přišli proběhnout!

Nejrychlejší Bašťané: Petra Spáčilová a Pa-
vel Šindelek – blahopřejeme!

� Tomáš�Břežek

Foto:�Archiv�Atletika�F-M

Letošní ročník Bašťanské 
šestky se skutečně vydařil

Ocenění knihovny Baška

Ne nadarmo je krmáš v jiných krajích nazý-
ván hody či posvícení, o čemž se mohli pře-
svědčit návštěvníci hodoňovického krmáše. 
Tady si v Hostinci u Čendy 15. října pochutnali 
na šťavnaté kachně s červeným zelím a kynu-

Krmáš v Hodoňovicích opět s výtečným menu
tým knedlíkem a zároveň se pobavili při hudeb-
ní produkci kapely Bacardi, která nenechávala 
při svém hraní přítomné dlouho sedět. Přichá-
zeli na parket rozvlnit svá těla, protáhnout se 
a mnohdy si i zazpívat.

K dobré náladě večera přispělo i taneční vy-
stoupení dětí z místeckého dětského domova, 
které po svých třech předvedených vstupech 
sklidily velký potlesk. Nechybělo ani losování 
tomboly – ryze vesnické, u které se dá rovněž 
dobře zasmát. No řekněte – vyhrát pytlík oře-
chů, když doma máte statný ořešák plný těchto 
plodů! Nebo šťouchač brambor, jimž se dá hra-
vě rozmělnit brambory pro zvířectvo, kterému 
je vaříte ve velkém hrnci! (Mladá výherkyně 
vlastně ani nevěděla, k čemu by měla toto ná-
řadí použít – i toto se může stát!) Ale hlavně, 
že bylo veselo, nechyběla dobrá nálada, „ohni-
vá voda“ v šenku, příjemný personál Hostince 
u Čendy, za což všem patří poděkování.

Těšíme se na další akce v Hostinci u Čendy 
– tak si je nenechejte ujít i vy všichni!

� Čendaspoláci
� Foto:�Archiv�Čendaspolku

Výuka Hejného matematiky je velmi netra-
diční, respektuje 12 klíčových principů slože-
ných do jednoho celku tak, aby děti objevovaly 
matematiku sami, s velkou radostí a osobním 
prožitkem.

Na naší škole působí pan učitel Tomáš 
Chrobák, který pro tuto metodu vytváří sbírky 
pro učitele, pracovní sešity pro žáky. Je členem 
Národního kabinetu matematiky, je učitelem 
na Ostravské Univerzitě v Ostravě. Své bo-
haté zkušenosti předává našim pedagogům, 
a zvláště pak žákům ZŠ Baška.

Dne 21. září v odpoledních hodinách po pra-
covní době do stejných školních lavic jako jejich 
děti zasedli rodiče, kteří se nad šálkem kávy chtě-
li dozvědět více o Hejného metodě výuky mate-
matiky. Rodiče si mohli vyzkoušet některé mate-
matické úlohy, se kterými se dříve nesetkali. Dále 
mohli vidět a také si vyzkoušet některé pomůcky, 
které využíváme v hodinách matematiky. Ukáz-
ková lekce pro rodiče probíhala v matematickém 
prostředí krychlové stavby, vláčky a geoboardy, 
a to pod vedením Tomáše Chrobáka, Nikol Fabí-

kové, Evy Palovské a Vladimíry Teperové. 
Na počátku těchto setkání je zpravidla ne-

důvěřivý rodič, který nechápe zápisy a nedává 
mu smysl, aby se jeho dítě naučilo sčítat tím, že 
bude počítat svoje kroky (prostředí krokování) 
apod. Rodičům se v hlavě honí mnoho myšle-
nek, mají různé dotazy typu – bojím se, že Hej-
ného matematika nepřipraví dítě na přijímačky, 
protože si v hodinách jen hraje a neučí se… 
Co mám dělat, když nemá chuť dítě hledat ře-
šení?... atd. Každý rodič by měl mít tu možnost 
získat informace o Hejného metodě. 

Veškeré otázky rodičů se podařilo zodpo-
vědět, vedly se diskuze... Maminky a tatínkové 
odcházeli s nadšením toho, že strávili příjem-
ně své odpoledne, dozvěděli se, jak pracovat 
doma s dítětem, jak to chodí v hodinách, jak 
to pak děti zvládnout na přijímacích zkouškách 
na střední školu atd.

Závěrem naší Kavárničky rodiče písemně 
poskytli kladnou zpětnou vazbu, která se stala 
pro nás vyučující Hejného matematiky velkou 
motivací!� Nikol�Fabíková,�ZŠ�Baška Foto: Archiv ZŠ Baška

ZŠ Baška – Kavárnička s Hejného metodou

Mateřská škola Kopretina se v letošním 
školním roce zaměří i na jiné vzdělávací oblasti 
dětí v předškolním věku, a to na oblast envi-
ronmentální. Obě mateřské školy k tomu mají 
vynikající podmínky, a to prostorné zahrady 
s vhodnou výsadbou, která podporuje dětskou 
fantazii, a také podnětné přírodní prostředí 
v blízkosti obou školek. 

Děti budou osobní zkušeností, přirozenou 
zvídavostí, hrou, poznáváním, objevováním, 
zkoumáním a prožitkovým učením vnímat ne-
jen krásu, rozmanitost a tajemství okolní příro-
dy, ale budou se učit ji milovat a mít k ní úctu.

Moc se nám podařil Gumáčkový den. Každá 
třída ho pojala po svém, někdo otiskoval gu-
máčky, někdo je obtahoval, jiní se procházeli 
v sedmimílových „botách“ a další si vyzkoušeli, 
jaké je to procházet se potokem, rozvířit bahýn-

ko či dělat stopy na cestu. Zkrátka a dobře, děti 
si svůj Gumáčkový den radostně užily. 

Při procházkách sbíráme spoustu přírodnin, 
prohlížíme si je lupou a některé budeme i sa-
dit. Velkou zábavou je poslouchat, jak při chůzi 
šustí listí, vyhazovat jej do vzduchu, pozorovat, 
jak si s ním vítr hraje a jak padá v různých pod-
zimních barvách k zemi. Listy jsou ale výbor-
né i na tvoření, lisování, řazení podle barev. 
Děti baví, když sbíráme a počítáme žaludy, 
zkoumáme bukvice a v nich uložená semínka, 
skládáme tvary z kaštanů. Děti také zkoumají 
hlínu, písek a pozorují žížaly v jejich přirozeném 
prostředí.

Postupně se budeme seznamovat i s další-
mi druhy hmyzu, např. poznávací aktivita s ex-
perimentální sadou „Motýlí zahrádka“, která se 
už osvědčila v minulém školním roce v odlou-

Foto: Archiv MŠ Baška

Podzimní nálada v Kopretině

čeném pracovišti Baška, bude děti v jarním ob-
dobí seznamovat s jednou z nejzajímavějších 
proměn v přírodě – metamorfózou. Věříme, že 
na konci školního roku se dětem podaří pocho-
pit citát Alberta Einsteina: „Podívej se hluboko 
do přírody a pak lépe všechno pochopíš.“

� učitelky�MŠ�Kopretina�Lenka�Opělová�
� Ječmínková�a�Gabriela�Boháčová

Tento školní rok začal v Lašském smíšeném 
pěveckém sboru Baška jinak. Po prázdninové 
pauze se členové LSPS Baška letos poprvé 
nesešli v Bašce na obecním úřadě, jak tomu 
bývalo obvykle, ale potkali se v penzionu Krko-
ška v Kunčicích pod Ondřejníkem. 

Tam proběhlo 2. až 4. září víkendové pěvec-
ké soustředění, které vedla naše skvělá sbor-
mistryně Janina Ptaková. Program soustředění 
byl nabitý zpěvem, hudbou, zdokonalováním 
se v našem repertoáru a také zábavou. Všich-
ni tvrdě trénovali, někteří zpívali s nadsázkou 
do roztrhání těla, nebo spíš hlasivek, a na ně-
jakou chvíli přišli o hlas. Naštěstí to byly jen 
krátkodobé indispozice a už jsou všichni v po-
řádku. Zároveň můžu říct, že si to všichni užili. 
Členové sboru během pěveckého soustředění 
podali maximální nasazení, aby byli připraveni 
na nadcházející výroční koncert LSPS Baška, 
který se měl uskutečnit letos v říjnu. 

Tento koncert a zároveň oslava 70 let trvání 
sboru se přesouvá na květen 2023 z důvodu 
rekonstrukce Kulturního domu Baška. Oslava 
našeho výročí bude probíhat v nových, dosud 
nevídaných prostorách KD Baška!

I přes přesunutí výročního koncertu budete 
mít možnost vidět a slyšet LSPS Baška na dal-
ších akcích. První vystoupení po prázdninách 
proběhlo 16.� 10.� ve� Skalici� při� mši� svaté�
u� příležitostí� 400.� výročí� vysvěcení� kos-
tela� sv.�Martina. Slyšet byly duchovní písně. 
Na začátku adventu, 26. 11., proběhne v Baš-
ce tradiční Rozsvěcování�vánočního�stromu, Foto: Archiv LSPS Baška

LSPS Baška zahájil novou sezonu zostra
kde zazní vánoční koledy v podání členů sboru. 
Přijďte si poslechnout koledy, zazpívat a nasát 
předvánoční atmosféru.

I letos si členové LSPS Baška tradičně při-
pravili Českou mši vánoční od Jakuba Jana 
Ryby. Je naplánováno několik vánočních kon-
certů a vystoupení. Nejdříve můžete „Rybovku“ 
slyšet 18.� 12.� v� kostele�Nejsvětější� Trojice�
na�Ostravici�v�17.00�hodin. Další koncert pro-
běhne 21.�12.�v�kostele�sv.�Josefa�ve�Sta-
rém�Městě�v�17.00�hodin. A 22.�12.�2022 se 
uskuteční ve�farním�kostele�sv.�Jana�a�Pavla�
ve� Frýdku-Místku� v� 18.00 Vánoční koncert, 
kde vystoupí mimo jiné Symfonický orchestr 
Frýdek-Místek, LSPS Baška a další pěvecká 
tělesa. A poslední plánovaný vánoční koncert 
LSPS Baška v tomto roce proběhne 26.� 12.�
v�kostele�sv.�Martina�ve�Skalici�v�17.00�ho-
din. Doufáme, že se na nějaké akci potkáme.

Stále platí, že mezi sebou rádi uvítáme nové 
členy LSPS Baška, poznáme tak nové kamará-
dy. Scházíme se vždy každé pondělí od 18 do 20 
hodin v zasedací místnosti na OÚ Baška. Přijďte 
si zazpívat, pobavit se, poslechnout známé i ne-
známé písně. Po pěvecké zkoušce člověk odchá-
zí odpočatý a v dobré náladě. Těšíme se na vás!

� Za�LSPS�Baška�Hana�Králová
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jubilea

Listopad�je�měsícem�narozeninových�
oslav�našich�jubilantů:

paní Drahoslava Benčíková – 82 let,
paní Irena Cvičková – 81 let,

paní Věra Melounová – 80 let,
pan Antonín Sasýn – 75 let,
pan Josef Polášek – 70 let,
pan Petr Janošec – 55 let,

paní Radka Dostalová – 50 let,
pan Jiří Krop – 50 let.

Vážení oslavenci, přejeme vám spoustu 
dalších krásných let plných štěstí, zdraví 
a samozřejmě i životní pohody a elánu.

OÚ Pržno

Děti z Pržna i jejich rodiče se mohou těšit 
opět na krásný začátek adventu. V sobotu 
26. listopadu se v naší obci uskuteční tradič-
ní Mikulášské odpoledne, které zahájí jedno 
z nejhezčích období v roce.

Akce začne v 15.30 hodin před Občan-
ským centrem vystoupením někdejších žákyň 
naší základní školy – Terezie Janešíkové 
a Denisy Krupové. Následovat bude čertov-
sko-mikulášská show, která pobaví zejména 
nejmenší návštěvníky. Děti se možná budou 
malinko bát, odměnou za statečnost jim ale 
budou balíčky plné dobrot, které přítomným 
dětem předá samotný Mikuláš se svou čer-

nobílou družinou. Zahájení adventu následně 
ozáří obecní vánoční strom a pomyslnou tře-
šinku na dort mu dodá vystoupení zpěvačky 
Leony Machálkové.

Návštěvníci se mohou také těšit na po čer-
tech dobré občerstvení, a hlavně na příjem-
nou předvánoční atmosféru. 

Občané si budou moci vyzvednout i nový 
stolní kalendář, ve kterém jsou zaznamená-
ny všechny důležité obecní akce roku 2023. 
Nosným tématem kalendáře budou střípky 
z historie Pržna, neboť právě v nadcházejí-
cím roce si společně připomeneme 450 let 
od první písemné zmínky o naší obci. Ka-

lendář bude malým „předskokanem“ knihy 
o historii naší obce, jejíž vydání se připravuje 
na rok 2024.

Soutěž�o�nejlepší�cukroví
Stalo se už dobrou tradicí, že se na miku-

lášské akci koná soutěž pro všechny amatér-
ské pekařky a pekaře. V minulosti se místní 
občané utkali například v pečení vanilkových 
rohlíčků, vánočky či závinu. Letos je čeká 
zdánlivě jednoduchý úkol, a to připravit ne-
pečené cukroví. Kdo se tedy chce zúčastnit, 
stačí na akci přinést svou vlastnoručně vyro-
benou vánoční laskominu. Nejlepší z nejlep-
ších získají opět hodnotné ceny.

Pošta mění otvírací dobu
Z důvodu čerpání dovolené bude Pošta Part-
ner Pržno otevřena v době od 7. do 11. listo-
padu 2022 takto: pondělí a středa od 9 do 12 
hodin, úterý, čtvrtek, pátek od 13 do 16 hodin.

Je to tady zase. Opět řešíme odpady. Co 
nového se asi dozvíme, říkají si někteří. Odpo-
věď zní, nového nic, protože je to pořád dokola. 
Číst, nebo nečíst? Vypadá to, že si tyto řádky 
o odpadech někdo občas i přečte a uvědomí si, 
že to zase takové hlouposti nejsou. Tím spíš, 
když zjistí, že se někde na něčem dají ušet-
řit i nějaké peníze, které člověk může utratit 
za smysluplnější věci či požitky, než jsou právě 
odpadky. A když se k tomu ještě přidá dobrý 
pocit z ochrany životního prostředí, tak má 
smysl se odpady na této stránce opět zabývat.

Doba není jednoduchá, náklady na živobytí 
se neustále zvyšují, je tady možná čas a pří-
ležitost jak zase trochu peněz ušetřit. Stačí se 
zapojit do programu Třídím odpovědně, proto 
ušetřím. Program už vstupuje do svého třetího 
pokračování. Všichni, i ti, kteří jej úspěšné prak-
tikují, musí ale zbystřit. Do programu je nezbyt-
né přihlašovat se každý rok opakovaně. Nejlépe 
ještě letos, ale nejpozději do 18. ledna 2023. 
Podmínkou je mít uhrazeny veškeré poplatky. 

A jak program funguje? Je to jednoduché. 
Pokud si občan nechává vyvážet popelnici jed-
nou za 14 dnů, zaplatí roční poplatek za svoz 
minimálně 840 korun (výše poplatku na rok 
2023 ještě není přesně stanovena). Když ale 
dobře třídí a zároveň produkuje méně směsné-
ho odpadu, může si vystačit i s jedním svozem 
měsíčně. Zaplatí tedy jen polovinu, tedy 420 
korun. V konečném součtu ale účastník progra-
mu nezíská jen polovinu z ročních svozů, ale 
získá ještě dva k dobru. Jeden v průběhu roku 
a jeden o Vánocích.

Díky programu se daří snižovat celkové množ-
ství směsného komunálního odpadu, čímž se 
obci daří naplňovat i zákonem stanovené limity. 
Jejich překročení by znamenalo zvýšení sklád-

Také v letošním školním roce bude naše dru-
žina hodně cestovat. Na první výlet, a to do Jižní 
Ameriky nás vzala maminka Mily Ramos paní 
Martina Gižová, která nás nejprve seznámila 
s polohou, podnebím a obyvateli země.

Poté jsme nahlédli pod pokličku mexické 
kuchyně, proslulé svou barevností, množstvím 
koření a omáček a pokrmů z tortill, jejichž 
základními surovinami jsou fazole, kukuřice, 
maso a papričky jalapeños. Prostřednictvím 
interaktivní tabule jsme se přenesli na místní 
trh a poznávali pro nás exotickou papáju, dračí 
ovoce, ananasy, manga či kokosové ořechy 
a žasli nad množstvím druhů banánů.

Neméně bohatá je v Mexiku i fauna. Se za-
ujetím děti naslouchaly vyprávění z osobního 
či zprostředkovaného setkání s pavoučí opicí, 
jaguárem, hadem škrtičem, leguánem nebo 
tarantulí. Paní Martina s Milou působí jako dob-
rovolnice při záchraně mořských želv, pouta-
vě nám popisovaly, jak pomáhají při ochraně 
hnízd a vypouštění malých želviček do moře. 

Z vyprávění a porovnání Miliných rodinných 

fotografií lze vidět odlišnosti v náplni běžného dne 
u nás a v Mexiku, v trávení volného času jich však 
příliš mnoho nenajdete. Mila a její kamarádi, i když 
často odlišných národností, se stejně jako naše 
děti rády smějí, společně si hrají, těší se na piña-
tu a navštěvují řadu kroužků. To ale neplatí pro 
všechny děti v Mexiku. Některé rodiny jsou velmi 
chudé, žijí v chatrných přístřeších, musí denně vy-
žít jen s několika dolary. Bohatší děti navštěvují 
chudé a darují jim své oblečení a hračky.

Druhý den jsme diskutovali o tom, co děti 
nejvíc zaujalo. Za správně zodpovězené otáz-
ky děti získaly do cestovního pasu samolepku 
navštívené země a ochutnaly tortilla chips.

Přestože venku pršelo, všechny přítomné 
pomyslně hřálo sluníčko z dalekých krajů. Paní 
Gižové patří velký dík za velmi zajímavé povídá-
ní a seznámení dětí s jinou kulturou, odlišnými 
životními podmínkami a zvyky lidí na opačném 
konci světa. Přejeme paní Gižové a Mile šťast-
ný návrat domů do Mexika, a protože jsme díky 
internetu stále v kontaktu, těšíme se na další 
sdílené zážitky.  B.�Janešíková

Zpříjemnit si adventní chvíle mohou lidé v sobotu 
3. prosince. V prženském kostele Neposkvrněného 
početí Panny Marie se bude konat Vánoční koncert 
Yvetty Blanarovičové. Začíná v 16 hodin. Zazní známé 
skladby jako například Ave Maria, Čerešně, Modlitba, 
ale i lidovky či známé pohádkové písničky, třeba ty 
z oblíbené Princezny ze mlejna.

Blanarovičová vystoupí v kostele

Poslední listopadové kolo hrané v sobotu 
5. listopadu ve Vojkovicích uzavře podzimní 
část frýdecko-místeckého okresního přeboru. 
V předposledním zápase podzimu si náš tým 
upevnil 5. příčku v tabulce, a to po remíze 
v Hukvaldech 1:1. Nutno podotknout, že říj-
nová bilance sice nebyla špatná, ale mohla 
být i lepší, pokud by SKP přivezlo body i ze 
Smilovic. Soupeře jsme sice na jeho hřišti 
přestříleli, ale gól jsme nedali. Naopak sou-
peř jednou skóroval, což znamenalo prohru 
s posledním týmem soutěže. V pěti zápasech 
tak náš tým získal za dvě vítězství, dvě remí-
zy a jednu prohru osm bodů. 

Říjnové�výsledky:
Pržno – Milíkov 3:1

Pržno – Hrádek 5:0
Tošanovice – Pržno 0:0
Smilovice B – Pržno 1:0

Důležitým nefotbalovým vítězstvím klubu 
je zisk dotace ze SZIF prostřednictvím MAS 
Frýdlantsko-Beskydy. Fotbalisté si z dota-
ce pořídí elektronickou tabuli a také tribuny. 
Jestli to budou tribuny západ, nebo východ, 
se ještě uvidí. Budou totiž mobilní. Nabídnou 
kapacitu 32 míst a nutno podotknout, že per-
manentky na jarní část soutěže jsou takřka 
vyprodány. Nové vybavení tak doplní moder-
ní fotbalové střídačky, které fotbalisté pořídili 
a nainstalovali v průběhu podzimu. Dotace 
pokryje 80 % z celkových nákladů, které činí 
přibližně 158 tisíc korun.

Fotbalový podzim končí

Čekání na autobus, větší bezpečí a kulti-
vovaný prostor poskytuje lidem nový dopravní 
terminál, který obec vybudovala před vlakovým 
nádražím. V říjnu skončila hlavní fáze výstavby. 
Instalace mobiliáře a přístřešků bude realizová-
na až v příštím roce. Skončilo tak omezení auto-
busových spojů a všechny spoje se od 31. října 
navrátily k původním rozsahům. Vrací se i MHD.

Cestující, kteří nastupují či vystupují z do-
pravních prostředků, se tak dočkali přívětivěj-
šího prostředí. Přibyly nové autobusové zálivy 
a takřka dvě desítky parkovacích ploch. Vznikla 
průjezdná točna a prostory se dočkají rovněž 
příjemnějšího zázemí pro čekání na spoje. Lidé 
jistě ocení i osvětlení celého prostranství. Hod-
nota díla činí 5,61 milionu korun. 

Dopravní terminál je zkolaudován

Zastupitelstvo naší obce má nově pouze de-
vět členů. Starostou se stal opět Petr Blokša 
a novou místostarostkou byla zvolena Jarmila 
Gnidová, která je stejně jako starosta z hnutí 
Starostové a nezávislí. Ve své gesci bude mít 
mimo jiné veřejné opatrovnictví, kulturu, sociál-
ní oblast či referentské činnosti. 

Končící místostarostce Mileně Tvrdoňové 
patří velké poděkování za dlouholetou a zá-

služnou práci pro obec Pržno.
Na ustavujícím zastupitelstvu byli kromě 

starosty a místostarostky zvolení předsedové 
výborů a jejich členové. Předsedou finančního 
výboru se stal Vladimír Prachař, členové jsou 
Monika Adamcová, Sylva Gistingerová, Ro-
bert Gola a Jan Mynář. Kontrolní výbor povede 
Libor Sasýn, členové jsou Radomil Jaroš, Jiří 
Matýsek, Lukáš Matýsek a Milena Tvrdoňová.

Obec Pržno po komunálních volbách

Už jen do konce listopadu bude v obci za-
jištěn svoz biologicko-rozložitelného odpadu 
(BRKO). Pak bude svoz přerušen a začne 
zase až v dubnu. Důvodem je omezení provo-
zu kompostáren a zpracovatelů BRKO. Plátci 
odpadů mohou BRKO vozit do sběrného dvora 
od jara do podzimu i sami, ale musí mít odpa-
dovou kartičku a zaplacené odpady.

Mnohokrát již bylo také napsáno, že BRKO 
je pro odpadové hospodářství obce a jeho roz-
počet zatím největším problémem. Nikdy nekon-
čící odstraňování zeleně a větví u kontejnerů 

a snaha o udržování pořádku kolem, je takřka 
nekonečný problém. Vyzýváme a žádáme proto 
všechny občany, kteří nechtějí nebo nemohou 
zelené odpady doma kompostovat a opětovně 
na zahradách využívat, aby větší objemy BRKO 
vozili vždy přímo do sběrného dvora, ne do kon-
tejnerů v obci. Napomohou tak pracovníkům 
obecních služeb, kteří bez ohleduplného přístu-
pu nás všech udržují v obci pořádek jen „horko 
těžko“, a stejně jej uklidit nezvládají. Navíc je 
tato nekonečná činnost zdržuje od jiných smy-
sluplnějších prací. Děkujeme za ohleduplnost.

Ukončení svozu BRKO

Mikuláš, anděl i čert přinesou dárky 
i zpěvačku Leonu Machálkovou

Děti poznaly kouzla Mexika

Kdo třídí a produkuje méně směsných 
odpadů, může opět výrazně šetřit

kovacího poplatku pro obec, a tedy i zvýšení 
obecních poplatků ze současných 840 korun až 
na přípustných 1 200 koruna za osobu na rok.

Některé odpady, které neskončí v popelni-
cích nebo vytříděné v barevných kontejnerech, 
mohou končit ve sběrném dvoře. Připomínáme, 
že každá „adresa“ v Pržně má nárok na bez-
platné uložení objemných odpadů 2x ročně 
v objemu osobní automobil + přívěsný vozík. 
Každý, kdo chce využívat těchto obecních 
služeb, si musí na obecním úřadě vyzvednout 
elektronickou kartu. Karta má speciální QR 
kód a platí vždy pro jednu nemovitost! Bez této 
odpadové karty není možné odpad na sběr-
ném dvoře ukládat. Občan vždy při předávání 
odpadu na sběrném dvoře (SD) předloží tuto 
odpadovou kartu, kterou zaměstnanci SD jed-
noduše načtou do evidenčního systému. 

Bez omezení, ale vždy s kartičkou, mohou 
občané ukládat do sběrného dvora všechny 
druhy tříděných odpadů, ale také nebezpeč-
né a elektro odpady. Podstatné také je, že 
do sběrného dvora je možné přímo vozit i toli-
krát zmiňované BRKO.

I nadále platí, že stavební odpady a suť si 
občané hradí sami. 

V průběhu roku obvykle vyprodukujeme 
okolo 120 až 130 tun SKO (popelnice), 30–40 
tun objemných a jiných odpadů vč. nebezpeč-
ných v SD a přibližně okolo 80 tun se nám po-
daří vytřídit. Biologických odpadů zvládneme 
vyprodukovat a odevzdat více než 160 tun! 
Jaká budou čísla za rok 2022, uvidíme na pře-
lomu ledna a února nového roku. Snad se nám 
opět podaří objemy produkovaných odpadů 
alespoň trochu snížit.

Pomalu, ale jistě přichází zima a s ní spoje-
né období sněhu a ledu. Obec proto připomíná 
svým občanům důležitou zásadu. 

Pokud chtějí, aby byly v zimě cesty odrhnuty 
od sněhu a byly tak sjízdné, nesmí sami parkovat 
na místních komunikacích. Tím znemožňují pra-

covníkům, aby s technikou bezpečně a beze škod 
odklidili sníh z cest. Zejména starší místní komu-
nikace ve starší zástavbě neumožňují parkování 
na komunikacích, aniž by zároveň nebyla poru-
šována vyhláška o provozu na místních komuni-
kacích. Žádáme, abyste tato pravidla respektovali.

Zima klepe na dveře, pozor na parkování

Přijďte na Hovory s občany
První listopadovou neděli se lidé opět 

mohu sejít s vedením obce na tradičních 
Hovorech s občany. Dozvědí se například, 
jaké plány má Pržno nejen na rok 2023, ale 
i na následné celé volební období, či jaké 
novinky mohou očekávat. Vedení obce rov-
něž seznámí občany se staronovým zastupi-

telstvem a se změnami, které nastaly. 
Pokud vás zajímá, jakým směrem Pržno 

půjde, nenechte si setkání ujít, začíná v ne-
děli 6. listopadu od 14.30 hodin ve společen-
ském sále Občanského centra. Plánů a vizí 
je celá řada, debata může být opět více než 
zajímavá. Jste srdečně zváni.
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noví občánci

V�měsíci�říjnu�jsme�přivítali�
nové�občánky�obce�Ostravice:

Sebastiana Peterka, 
rodičů Marka Peterka a Anny Vojtkové

Ester Michalcovou, 
rodičů Radka Michalce a Petry Michalcové

Adama Landovského, rodičů Martina 
Landovského a Veroniky Kadlecové

Kryštofa Slížka, 
rodičů Aleše Slížka a Kateřiny Slížkové

Veroniku Havlovou, 
rodičů Jakuba Havla a Terezy Havlové

Dominika Foldynu, 
rodičů Milana Foldyny a Lenky Foldynové

Dětičkám přejeme hodně zdraví, 
spokojené dětství 

a celým rodinkám pohodu a pevné zdraví.

slovo starostky

Vážení�spoluobčané,
máme za sebou volby do obecního zastupitelstva a proběhlo už 

také ustavující zastupitelstvo. Naše obec tak má opět své vedení.
Děkuji všem, kdo přišel k volbám a dal tak najevo svůj názor. Dě-

kuji samozřejmě i voličům KDU-ČSL, díky jejichž hlasům jsem obhájila 
post starostky. Je to pro mne nesmírná čest a také velký závazek. 
Udělám vše pro to, abych nezklamala vaši důvěru.

Velkou novinkou je, že Ostravice má nyní dva místostarosty. Oba 
budou působit jako neuvolnění. Jde o Miroslava Mališe (TOP 09) a Jiřího Pavlána (Nezávislí 
spoluobčané). Věřím, že vytvoříme tým a povedeme naši obec tak, aby vzkvétala ke spokoje-
nosti všech občanů.

Zastupitelstvo zvolilo také pětičlennou radu. Krom úzkého vedení jsou jejími členy Martina 
Klímková a Jaroslav Zátopek. Dále jsme si zvolili finanční a kontrolní výbor. 

Milí spoluobčané, volby skončily a začal čas práce. Držme si všichni palce, abychom zvládli 
energetickou krizi a ustáli všechny turbulentní situace. 

Rovněž vás chci všechny již nyní pozvat na slavnostní rozsvícení vánočního stromu. Ano, tato 
krásná a tradiční akce se blíží, konat se bude už v neděli 27. listopadu. Občany čeká příjemný 
adventní zážitek i občerstvení. Těším se, až se tam všichni potkáme.

� Pavlína�Stankayová

krátce z obce 

Lidé�dostanou�dar�na�krášlení
Finanční dar z Fondu zkrášlení Ostravice 
bude převáděn bezhotovostně na účet vlast-
níka (uvedený v žádosti) do konce listopadu.

Odečet�vody
Během měsíce prosince bude probíhat ode-
čet vody za období 7–12/2022. Tímto žádá-
me občany o spolupráci při opisech vody. 
Stav vody můžete nahlásit na adresu vodo-
vod@obec-ostravice.cz nebo SMS na tel. 
722 906 418. Do zprávy napište č. p. nebo 
č. e. a stav vodoměru. Uzávěrka opisu vody 
bude k datu 31. 12. 2022. Děkujeme za spo-
lupráci při opisech stavů vodoměrů.

kos informuje

Měsíc říjen je tradičním obdobím konání 
turnaje v bowlingu, Memoriálu Miloše Matu-
šínského, konaného na počest jednoho ze za-
kládajících členů Klubu ostravických seniorů. 

Letošní již devátý ročník se konal dne 
12. října v restauraci Bowling na Samčance 
ve Starých Hamrech. Soutěžící na prvních 
pěti hodnocených místech byli odměněni 
cenami věnovanými Obecním úřadem Os-
travice, které předala paní starostka Pavlí-

na Stankayová, které tímto klub 
seniorů děkuje za podporu naší 
klubové činnosti. Turnaj se vyda-
řil a soutěžící i ostatní přítomní členové naše-
ho klubu prožili příjemné odpolední klubové 
setkání. Poděkování patří rovněž personálu 
zdejší restaurace za vstřícnost a ochotu. 

Příští akce, zábavné odpoledne se sou-
těží, se koná dne 9. listopadu od 14 hodin 
v restauraci U Řeky.  JN

Senioři se utkali v bowlingu

 

OBEC OSTRAVICE VÁS SRDEČNĚ ZVE NA  

V NEDĚLI 27. 11. 2022, V 16.30 HODIN  

 

 

PRO VŠECHNY ÚČASTNÍKY BUDE PŘIPRAVENO TEPLÉ OBČERSTVENÍ A SLADKÁ POZORNOST 

Soubor Malý Grunik zahájil na začátku nové-
ho školního roku svou činnost účastí na Podu-
jatie s názvem Jeseň na dědině, a to u našich 
slovenských sousedů v Turzovce. Hlavní myš-
lenkou této akce bylo připomenutí tradic a zvy-
ků na dědině, a tak jsme byli rádi, že můžeme 
přispět i my tancem, hrami na pasinku a písně-
mi našeho Lašského regionu. Děti vystoupily 
s pásmem Škola, které poprvé předvedly na So-
chových slavnostech ve Lhotce letos v létě. 

Dětskou část souboru doplnili svým zpě-
vem i dospělí členové souboru Velký Grunik, 
a to Kraviarskými písněmi z Bobku a tancem 
Lašský zvrtek. Hrou na koncovku a píšťalu je 
doprovodil vynikající muzikant Marian Friedl.

Všichni si akci moc užili. Měli možnost zú-
častnit se farmářských trhů, zapojit se do sou-
těže v pečení kváskového chleba a inspirovat 
se vystoupením domácího souboru Turzovan-
ka. Na oplátku jim byly odměnou rozesmáté 
tváře diváků a bouřlivý potlesk. 

 Gabriela�Čárková

Bylo nebylo, dávno tomu. Těmito slovy za-
číná každá správná pohádka. Jen ta naše za-
číná trochu jinak – bylo nebylo, 4. října putoval 
Jeníček s Mařenkou do Ráje dřevěných soch. 
Mohlo by se zdát, že jsme tu pohádku trochu 
popletli, ale opak je pravdou. Toho zmíněného 
krásného dne totiž uspořádal Klub rodičů po-
hádkové odpoledne pro děti.

Mnoho Jeníčků a Mařenek nejen z mate-
řinek, ale i prvňáci a druháci ze základky se 
vydali na dobrodružnou cestu plnou překážek 
a úkolů. Rodičům z klubu budiž ke cti, že se 
zuby nehty nedrželi původní předlohy a děti tak 
nemusely šplhat na strom a hledat v dálce svě-
týlko. Což ovšem neznamená, že se ve finále 
vyhnuly ježibabě. Ale hezky popořádku.

Naše pohádkové putování začalo na za-
hradě mateřské školy. Tady malí nedočkavci 
dostali papírová srdce, do kterých si zazname-
návali splněné úkoly na jednotlivých pohádko-
vých stanovištích. Není divu, že si svá srdíčka 
dítka hlídala jako oko v hlavě. Na své cestě 
tak Jeníčkové a Mařenky malovali na kameny, 
poznávali bylinky, hádali, kde mají zvířátka své 
pelíšky, lovili rybičky nebo navlékali čertovy 
korálky. A to vše za asistence vodníků, čertů, 
Křemílka a Vochomůrky a nechyběla ani dvoji-
ce nešiků „A je to“. 

A konec nemohl být kde jinde než v perní-
kové chaloupce. V našem případě tedy v Ráji 
dřevěných soch, kde čekaly hned dvě ježi-
baby. Naštěstí nebyly zlé a děti se nemusely 
prokazovat dostatečně tlustými prstíčky, nýbrž 

Vystoupení v Turzovce se lidem líbilo

Pohádkové putování Jeníčka a Mařenky

Děti i dospělí s lampióny či jinými svítidly vyrazili v pondělí 24. října společným 
průvodem k pomníku padlých. Oslavili tím výročí založení republiky. 

Účast byla hojná a výprava se všem líbila. 

Lampiónový průvod se líbil hlavně dětem

Publikace, která mapuje společnou historii 
našich horských obcí Ostravice, Bílé a Starých 
Hamer, spatřila světlo světa. Její společné 
představení se konalo v neděli 9. října na Sam-
čance. 

Knihu představil za kolektiv autorů historik 
David Pindur, starostové jednotlivých obcí Pav-
lína Stankayová, Eva Tořová, Tomáš Kubačák 
a senátorka Helena Pešatová. Ladislav Janču-
ra vystoupil s fujarou s písní o Gigule, nechy-
bělo nádherné vystoupení folklórního souboru 
Grunik, Antonín Baláš z Bílé přednesl báseň 
a všechny přítomné jako vždy rozveselil Jan 
Satina z Ostravice básněmi jeho sestry Františ-
ky Pituchové. Po ukončení programu se konala 
autogramiáda.

Občané Ostravice se nyní mohou těšit 
na předčasný vánoční dárek. Rada obce 
schválila jednu knihu Bílá, Ostravice, Staré Ha-
mry zdarma na jednu domácnost. Kdo má o za-
jímavou publikaci zájem, může se pro ni zasta-
vit od 14. listopadu do ostravické knihovny.

Knihu o třech obcích dostanou občané zdarma

ke kýžené odměně zcela postačila vyplněná 
papírová srdce, která se vyměňovala za srdce 
z perníku. Po náročné cestě přišly vhod i dob-
roty, které tentokrát napekly maminky (a mož-
ná i tatínkové) a málokdo si pak nechal ujít tá-
borák a opečené buřty.

A zazvonil zvonec a pohádky ještě není ko-
nec. Nejdřív je třeba poděkovat všem rodičům, 
kteří tuto krásnou akci připravili, samozřejmě 
i všem účastníkům a v neposlední řadě i sluníč-
ku, které se na nás celé odpoledne smálo. A to 
je konec. �Klub�rodičů�MŠ�Ostravice
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slovo starosty

Vážení a milí spoluobčané,
nové zastupitelstvo začalo po ustavujícím zasedání pracovat a před námi jsou nyní čtyři 

roky, během nichž se budeme soustředit na to, abychom do zdárného cíle dovedli projekty 
připravené a rozpracované v předchozím období. 

Jsme malá obec a já chci věřit, že se napříč „politickým spektrem“ dokážeme na důleži-
tých a pro obec užitečných věcech dohodnout. Nemusíme se pochopitelně shodnout vždy 
na všem, to ani neočekávám, ale snad se nám podaří jednat spolu slušně a férově.

Jsem rád, že navzdory všem těžkostem dnešní doby se společenský život v obci pomalu 
vrací do „předkovidových“ kolejí. V nadcházejícím měsíci nás tak čeká hned několik kul-
turních a společenských akcí. První listopadový víkend bude patřit přehlídce ochotnického 
divadla Figa Borová. V sobotu 12. listopadu oslavíme sv. Martina posezením v Obecním 
domě a na počátku prosince pak tradičně přivítáme na návsi advent mikulášskou nadílkou, 
doplněnou letos navíc o jarmark u Obecního domu, na němž nebude chybět ani hudební 
program.

Dlouhé podzimní večery jsou zkrátka ideální příležitostí k sousedským setkáním. Těším 
se, že se spolu potkáme. Přeji vám příjemný listopad… 

  Pavel�Kuběna,�starosta ze sportu

informace obecního úřadu

• Dne� 20.� října� proběhla� ustavující�
schůze�zastupitelstva, které bude v nad-
cházejícím čtyřletém volebním období 
pracovat ve složení: Mgr. Pavel Kuběna 
(starosta), Ing. Zdeněk Chlopčík (místosta-
rosta), Ing. Zuzana Dostálová, Mgr. Jana 
Ramíková, MUDr. Lubomír Blaha, Ing. Mi-
roslav Sajdl a JUDr. Vladimír Malarz.

Zastupitelé jmenovali také povinné vý-
bory i stálé komise:

Finanční�výbor – MUDr. Lubomír Blaha 
(předseda), Ing. Martin Ninger, Ing. Miro-
slav Sajdl, Ing. Miluše Plevová a Ing. Jiří 
Kaiser.

Kontrolní� výbor� – Mgr. Jana Ramíko-
vá (předsedkyně), Ing. Martin Hanskut, 
Ing. Zuzana Dostálová, René Havrlant 
a Ing. Veronika Orságová.

Kulturní� a�občansko-sociální� komise 
– Emílie Koribaničová (předsedkyně), An-
drea Štihlová, Daniela Zlá, Mgr. Barbora 
Kuběnová, Lukáš Adamovský.

Sportovní�komise�– Karel Fiedor (před-
seda), Miluše Míčková, Ing. Miroslav Sajdl, 
Ing. Antonín Plucnara, Patrik Fiedor.

Komise� životního� prostředí� – 
Mgr. Martin Smutný (předseda), Mgr. Blan-
ka Dužíková, Ing. Jaromír Šindler.

• Obecní úřad vyzývá� všechny� obča-
ny, kteří chtějí být informováni o obecních 
záležitostech a dosud si nestáhli do svého 
mobilního telefonu aplikaci�Munipolis�Mo-
bilní� rozhlas, aby tak co nejdříve učinili. 
Někteří uživatelé zadali do systému pouze 
své telefonní číslo, ale aplikaci nemají sta-
ženou nebo nemají registrovánu konkrétní 
obec. Tím pádem jim nemůže být rozeslána 

plnohodnotná zpráva v rámci paušální ro-
zesílky. Pokud potřebujete v této věci pora-
dit či pomoci, nebojte se obrátit na obecní 
úřad. Rádi vám pomůžeme, tak aby nová 
služba fungovala co nejefektivněji a aby-
chom mohli opustit zastaralý systém SMS.

• Festival� ochotnického� divadla� Figa�
Borová se uskuteční v� pátek� 4.� a� sobo-
tu� 5.� listopadu� v� hospodě� Pod� Boro-
vou. Těšit se můžete nejen na autorskou 
detektivní komedii „Vraždy�v�hotelu�Pine�
Hill� Inn“ v podání Ochotnického spolku 
malenovického a komedii G. Sibleyrase 
a P. Haudecoeura „Pozor� natáčíme!“, 
kterou sehraje metylovický Sokol na prk-
nech. Připraveno je také sobotní odpolední 
představení malenovických Lysáků: „Vod-
ník“. Bližší informace o programu najdete 
na www.spolekosm.cz, facebooku a plaká-
tech. Předprodej na tel. 773 98 22 28.

• Svatomartinské�posezení s kvalitním 
vínem, domácími šlehačkovými rohlíčky 
i výbornou paštikou se uskuteční v sobotu 
12. listopadu od 17 hodin v sále Obecního 
domu. Tvořivý program pro děti začíná již 
v 15.30.

• Mikulášská� nadílka� a� adventní� jar-
mark� –� V� sobotu� 3.� prosince� přivítáme 
v Malenovicích předvánoční čas. Nejprve 
proběhne v 16 hodin na návsi rozsvícení�
vánočního� stromu� a� mikulášská� nadíl-
ka. Od 17 hodin pak u Obecního domu 
začne adventní�jarmark�s�živou�hudbou.

 

SOBOTA 26. 11. 2022 od 14 hodin 
Srdečně zveme všechny zájemce o výrobu adventních věnců nebo svícnů 

 na tradiční ADVENTNÍ DÍLNU.  

Letos se bude konat vše v herně, tedy maminky budou mít své děti pod 
dohledem (s plnou pusou perníčků) a budou moci tvořit.  

Zeleň, korpusy, svíčky, stuhy a další ozdoby budou k zakoupení.  
Samozřejmě si můžete donést své vlastní ozdoby, světýlka atd.  

 

Vstupné 50 Kč.                                                                    Těšíme se, Blanka a Zuzka. 

 

ADVENTNÍ 
DÍLNA 

 

ÚTERÝ 22. 11. 2022 v čase 16.00 – 18.00 
Srdečně zveme všechny děti a rodiče  

na PŘEDADVENTNÍ DÍLNIČKU v herně Rosničky.  
Můžete se těšit na výrobu originálních dárků a ozdob. 

S sebou dobrou náladu a 70 Kč. 

 

                                                       Těšíme se, Blanka a Zuzka 

PŘEDADVENTNÍ 
DÍLNIČKA 

Opět po roce, letos již počtvrté v řadě, se 
uskutečnil na hřišti pod obecním úřadem 1. říj-
na MALCUP. Jedná se o soutěž s netradičními 
disciplínami pro širokou veřejnost. Soutěžilo 
se v běhu s nosítky přes překážky, v trakařích, 
natahování bungee lana, hodu pivní bečkou 
do dálky a štafetě. 

Štafeta byla složena z překonání 2m bariéry, 
hammer boxu, motání hadice „B“ a zatloukání 
hřebíku. Nově se objevily dvě disciplíny. První 
novou disciplínou byl balancovník a tou druhou 
tzv. cyklocirkulárka. Cílem bylo předním „ko-
lem“ rozřezat hranol dřeva.

Týmy byly složeny ze čtyř členů a v tomto 
roce se jich sešlo celkem čtrnáct, což je nejvíce 
za poslední čtyři ročníky.

Stupně�vítězů�vypadaly�následovně:
1. místo: Mazlíci (hasiči a hasičky z Troja-

novic)
2. místo: Kamčovy holky (hasiči a hasičky 

z Brušperku)
3. místo: Sourozenci na druhou (sourozenci 

Milatovi a Kozlovi)
Děkujeme všem závodníkům, divákům, 

organizátorům i sponzorům a těšíme se zase 
za rok. SDH

CVČ U Rosničky informuje
kvapem se blíží předposlední měsíc toho-

to roku. Tradičně bude ve znamení tvoření 
a dobrot. Ještě než se budu věnovat listopa-
du, dovolte mi ohlédnout se za říjnem.

Letošní říjen byl příjemně teplý a sluneč-
ný. Krásné počasí nás provázelo na Dra-
kiádě i během táboru Podzimní prázdniny 
s přespávačkou. Obě akce si děti náramně 
užily. Během prázdnin jsme s dětmi 
vesele pomalovali druhý kontejner 
na BIO odpad, stavěli lesní domečky, 
vyráběli lucerničky, večer byla světel-
ná diskoška, upekli jsme si svačinu 
a užili si skvělou partu. V říjnu také proběhla 
dvě tvořivá odpoledne, a to Podzimní dílna 
a Dýňování. Obě akce byly skvělé, s nád-
hernými výtvory a pohodovou atmosférou. 
Poslední víkend také proběhla Samoprodejní 
burza. Děkuji všem za účast a budu se s ko-
legyněmi těšit na další akce v Rosničce.

V�listopadu�se�můžete�i�vy�těšit�na:
- V sobotu 12. 11. – tradiční SVATOMAR-

TINSKÉ POSEZENÍ v sále Obecního domu. 
Od 15.30 si budou moci děti vyrobit originální 
papírovou lucerničku (LED světýlko si vez-
měte s sebou), v 17 hodin vyjdeme průvodem 
pozdravit sv. Martina na louku za kostelem 
sv. Ignáce a od 17. hodiny bude posezení 
u výborného vína, domácích šlehačkových 
rohlíčků a kvalitních paštik.

- V úterý 22. 11. srdečně zveme děti 
i rodiče na PŘEDADVENTNÍ DÍLNIČ-
KU v herně Rosničky. V čase 16.00–
18.00 bude probíhat výroba originál-
ních dárků a ozdob. Vstupné 70 Kč.

- V sobotu 26. 11. od 14 hodin se bude 
konat tradiční ADVENTNÍ DÍLNA. Letos po-
prvé bude nachystáno vše v herně, maminky 
tak budou mít své děti pod dohledem (s plnou 
pusou perníčků) a budou moci tvořit. Zeleň, 
korpusy, svíčky a další ozdoby budou k za-
koupení. Vstupné 50 Kč.

Přeji krásné pozdně podzimní dny. 
� Teta�Blanka

Přivítali jsme nové občánky

V neděli 23. října proběhlo v sále Obecního domu tradiční vítání občánků. 
Těch se za uplynulý rok narodilo v Malenovicích celkem sedm – dvě holčičky a pět chlapců. 

Přejeme jim do života štěstí, zdraví a spoustu radosti.

MALCUP 2022 s netradičními disciplínami

Ženatí�a�svobodní�
se�utkali�ve�fotbalu

Každoroční fotbalové utkání mezi ženatý-
mi a svobodnými letos připadlo na neděli 2. 
října. Po deštivém září poctilo krásné počasí 
a mezi pozitivní stránky celého odpoledne 
patřila větší účast diváků.

Obě mužstva měla k dispozici osm hráčů 
– čtyři v poli, jednoho brankáře a tři náhrad-
níky. Po domluvě obou týmů se hrálo 3x20 
minut. Byly k vidění pěkné fotbalové momen-
ty a hodně gólů. Tým svobodných nakonec 
udolal ženaté 8:6.

Nohejbalový�turnaj�dvojic
Letošní nohejbalový turnaj dvojic se usku-

tečnil v neděli 16. října za účasti pěti týmů. 
Hrálo se systémem každý s každým, na dva 
vítězné sety, do desíti bodů.

Diváci i hráči viděli pěknou hru a vyrov-
nané zápasy. První místo nakonec obsadila 
dvojice J. Bakota / J. Ramík, na druhém místě 
byli J. Václavek / V. Klus, na třetí příčce L. 
Novák / P. Fiedor, čtvrtí S. Žydel / V. Žydel 
a pátí L. Adamovský / D. Ramík.

� Sportovní�komise



– 9 – Listopad 2022Metylovice

Škola hrou? V Metylovicích rozhodně 
ano. Tamní školáci si užili několika akcí, 
při kterých se bavili, ale také se něčemu 
naučili. A to je tou nejlepší zárukou, že jim 
vědomosti vydrží v hlavách pěkně dlouho.

13. října žáci třetí třídy slavili Den stro-
mů. „Spolu s pracovnicemi Lesů ČR se vy-
dali do lesa poznávat stromy, les i okolní 
přírodu. Akce se velmi vydařila. Děkujeme 
pracovnicím Lesy ČR za příjemně stráve-
né dopoledne,“ vzkázala učitelka Pavlína 
Libošková.

„Slaďoučký, výborný, voňavý, studený,“ 
takové byly reakce prvňáčků po prvních 
doušcích čerstvě vyrobeného moštu. „Na-
vštívit místní moštárnu a zhlédnout postup 
výroby moštu bychom nemohli bez ochot-
ných zahrádkářů a pěstitelů ovoce. Moc dě-
kujeme,“ vzkázala Taťána Liberdová.

Na konci září žáci 4. a 5. třídy společným 
projektem oslavili Evropský den jazyků. 
Ve skupinkách si vylosovali jeden evropský 
stát a na internetu nebo v encyklopediích 
hledali základní informace o něm. Následně 
je prezentovali před svými spolužáky. „Nej-
větší ohlas vzbudila interpretace základ-
ních pozdravů a zdvořilostních výrazů v ja-
zyce daného evropského státu. Vzhledem 
k nepřízni počasí si žáci namalovali vlajky 
jen na své prezentace, a nikoliv na chod-
ník, jak je každoročním zvykem. Snad nám 
příští rok bude počasí více přát,“ doufá Věra 
Kotásková.

Děti poznávaly stromy, mošt i jazyky

Skoro dvě tisícovky mladých stromků při-
bylo o jednom říjnovém víkendu na Ondřej-
níku. Moravskoslezský kraj se ve spoluprá-
ci s Biskupskými lesy zapojil do akce Den 
za obnovu lesa. V pátek přiložili ruku k dílu 
středoškoláci z Frýdku-Místku a Frýdlantu 
nad Ostravicí, v sobotu se mohla zapojit ve-
řejnost. Akce Stromy pro Ondřejník se v Pod-
beskydí konala letos už podruhé.

„Kůrovcová kalamita významně ovlivnila 
podobu našich lesů. Dříve byl vrchol Ondřej-
níku komplet zalesněný, pro milovníky Bes-
kyd býval poslední roky pohled na jeho holý 
vrchol smutný. Když se na to ale podíváme 
optikou přírody, všechno je, jak má. Zmizely 
smrky, které do této lokality vlastně nepatří, 
příroda se zhluboka nadechne a do několi-
ka let bude kopec opět zalesněný. Můžeme 
se těšit na hlavně bukové a jedlové porosty, 
které budou na Ondřejníku jistě prospívat. 
Děkuji všem, kteří se do naší akce zapojili. 
Jejím smyslem byla kromě výsadby hlavně 
osvěta, aby lidé poznali, jak náročná a důle-
žitá je péče o naše lesy,“ uvedla radní Mo-
ravskoslezského kraje pro životní prostředí 
Zdenka Němečková Crkvejaš a upřesnila, že 
se v pátek 14. a v sobotu 15. října na Ond-
řejníku celkem vysadilo 1920 stromků, a to 
na stráni vedle turisticky oblíbené Jezevčí 
stezky. Z 60 % tvořily sazenice mladé buky, 
jedlí a javorů bylo 15 %, na Ondřejníku přibyly 
i mladé duby, třešně a kaštany.

„Všichni, kteří nám na Ondřejník přišli s vý-
sadbou pomoci, se mohli seznámit s kolobě-
hem lesa od výsadby přes náročnou péči, 
až po využití dřeva jako suroviny. Přes dvě 
stovky dobrovolníků také alespoň částeč-

Ondřejník je kompletně osázený

Noví zastupitelé Metylovic se poprvé sešli 
na ustavujícím zasedání 18. října. Po složení 
slibu se shodli, že volba starosty i místosta-
rosty proběhne veřejným způsobem. Ná-
sledně jednohlasně zvolili starostou Lukáše 
Halatu.

Volba místostarosty už tak jednoznačná 
nebyla. Zastupitelka Renata Spustová na-
vrhla, aby tato funkce byla vykonávána rov-

něž jako uvolněná, a to z důvodu náročnosti 
začínajícího čtyřletého období. Obec se ku-
příkladu chystá na výstavbu kanalizace. Její 
návrh ale neprošel a zastupitelé schválili, že 
místostarosta bude opět neuvolněný. Staros-
ta je pak vyzval, aby sdělili své návrhy. Na-
vrhli Davida Hyšplera a Aleše Veličku. Mís-
tostarostou se stal těsným výsledkem David 
Hyšpler. 

Metylovice zvolily své vedení

ně poznaly těžkou práci lesníků. Děkuji jim 
všem, i oni přispěli k tomu, že je Ondřejník 
už prakticky osázený, s výsadbou budeme 
v budoucnu pokračovat na Javorníku nebo 
v oblasti Trojanovic,“ řekl ředitel Biskupských 

lesů Libor Konvičný a upozornil, že tentokrát 
lidé stromky sadili ve velmi náročném svaho-
vitém terénu. Přicházely sázet celé rodiny, 
jedna z nich s malými dětmi dokonce zasa-
dila 80 stromků.

Spolek rodičů Metylovice uspořádal pro všechny místní děti drakiádu. Konala se v půlce října 
na fotbalovém hřišti. Počasí přálo, draci létali pěkně vysoko a u ohně voněly opékané špekáčky. 

Draci létali jako diví

Výstavba chodníku vedoucí od Vrchoviny 
ke sv. Anně zadrhávala. Práce měly být hoto-
vé už 14. září, ale ještě v půlce října tomu tak 
nebylo. 

„Bohužel kvalita práce zhotovitelské firmy 
neodpovídá našim požadavkům, odmítáme 
proto dílo převzít, dokud nebude kvalita od-
povídající. Firmě tak nabíhá penále za pozdní 
termín realizace,“ potvrdil starosta Metylovic 
Lukáš Halata. Na konci října připomenul, že ho-
tovo by mělo být určitě do konce měsíce, a to 
s ohledem na začátek zimní údržby. 

Obyvatelé Metylovic se mohou těšit i na dal-
ší úseky chodníků. „Doděláváme projektovou 
dokumentaci směrem od školy až po konec 
obce. Bohužel zde máme jednu překážku. Pět 
let nesmíme kopnout do cesty, kterou opravo-
val kraj, takže po tuto dobu připravíme stavbu 
a pokusíme se získat dotace. Zkrátka, je to běh 
na dlouhou trať,“ řekl dále starosta. Na druhou 
stranu ale čeká obec velice náročný projekt. 
„Zaměříme se na kanalizaci, podali jsme žá-
dost o dotaci, čekáme na výsledky, a pokud 
dopadneme dobře, budeme ji realizovat. První 
jednání už proběhlo a výhodou je, že první úse-
ky gravitační splaškové kanalizace můžeme 
budovat i během zimy,“ pokračoval starosta. 
Připomenul, že první etapa vyjde na necelých 

70 milionů korun a týká se části obce směrem 
na Frýdlant. Obec počítá dále i s rozšířením ka-
pacity přečerpávající stanice v Metylovičkách. 
„Až ji vybudujeme, budeme připravovat další 
část,“ doplnil Halata.

V současné době obec dodělává rekon-
strukci hasičárny. I zde je sice mírný časový 
skluz, ale ten je zapříčiněn zpevňováním zá-

kladů budovy. Na doporučení statika se totiž 
musela vyztužit. „Do Vánoc by se to ale mělo 
dohnat,“ věří starosta.

Když spřádá plány na následující roky, myslí 
na starší spoluobčany i všechny, kteří mají rádi 
sport. Moc rád by totiž chtěl vybudovat dům pro 
seniory a propojit Palkovice s Metylovicemi cy-
klostezkou. 

Co plánuje obec na další roky
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OBECNÍ ÚŘAD PSTRUŽÍ 
Rok s rokem se sešel a je tu zas ten krásný předvánoční čas. Čas, který je nejen časem 

spěchu a shonu. Zastavme na chvílí ten shon a zmatek…  

 

 ADVENTNÍ ROZJÍMÁNÍ 
 
 

„U VAŘONKY, PUNČE A DALŠÍCH 
VÁNOČNÍCH SPECIALIT“ 

 

9. 12. 2022 OD 15.00 
 

VE VENKOVNÍCH PROSTORÁCH U DĚTSKÉHO 
HŘIŠTĚ  

  

 

Venku je sychravo. Padá listí a temnou pod-
zimní nocí se krajinou líně plíží zombie, Fran-
kenstein a jiná prapodivná monstra…

Ne, to není začátek nějakého hororu, to byl 
začátek Halloweenu! Tento pohanský svátek 
pochází z Irska. Oslavoval konec léta a prolínal 
se v něm svět živých a mrtvých. Věřilo se, že 
v noci z 31. října na 1. listopad se domů vracejí 
duše zemřelých a hledají pomoc příbuzných, 
aby mohly zpět do země mrtvých. 

My jsme se na tento den dokonale připra-

vovali výrobou strašidelných masek, netopý-
rů a podobné havěti. Pomalované příšerky 
se trefovaly oční bulvou do branky, lovily 
klíče z prapodivné hmoty, připomínající baži-
nu, prolézaly strašidelným tunelem, počítaly 
duchy. Každý, kdo splnil úkol, mohl ochut-
nat prsty zlé čarodějnice a jiné hrůzostrašné 
dobroty. Báječné hry Krvavý dědek, Malá 
čarodějnice a rej divokých masek završily 
tento podzimní svátek. 

 Vychovatelé�ŠD

Poté, co voliči poměrně jednoznačně roz-
dali karty v naší obci, byl na ustavujícím za-
stupitelstvu opět zvolen starosta Milan Vaněk 
(Za Pstruží krásnější). Místostarostou se stal 
jeho spolustraník Rudolf Kaňa.

Zastupitelstvo obce také ustanovilo finanční 
výbor, jehož předsedou je Jiří Bražina a členy 
Tomáš Bartek a Kamila Štěrbová. Vznikl také 
kontrolní výbor. Do jeho čela byl zvolen Vít Běčák 
a členy se stali Václav Kaňok a Martin Závodný.

Pstruží vede staronový starosta

Ceny energií raketově šplhají vzhůru. Vede-
ní obce proto sahá k úsporám. Týkají se na-
příklad veřejného osvětlení. To se nyní vypíná 
už v 22.30 hodin, dříve se tomu tak dělo až 
o půlnoci. Ráno se osvětlení zapíná zase v pět 

hodin. „Máme propočteno, že takto uspoříme 
až dvacet procent nákladů na svícení,“ řekl sta-
rosta Milan Vaněk. Věří, že občanům opatření 
nebude vadit a spíše ocení snahu obce šetřit 
veřejnými prostředky. 

Šetříme elektrickou energii!

Zima klepe na dveře a provozovatelé ly-
žařských areálů připravují vše na nadcházející 
sezónu. Na čele mají ale vrásky, už nyní ví, že 
bez zdražování se to letos opravdu neobejde. 
Na vině jsou samozřejmě rapidní nárůsty cen 
energií. Mají tak obavy, aby nadcházející měsí-
ce vůbec přežili.

Provozovatel Ski areálu Opálená ve Pstruží 
Petr Mikeska řekl, že jako před každou zimou 
i tentokrát pracovali na tom, aby vylepšili své 
služby a areál posunuli kvalitativně dopředu. 
„Každý rok posouváme náš areále dále a ne-
jinak je tomu i letos. Cílem je samozřejmě 
spokojenost lidí. A i když je situace s cenami 
energií náročná, ani nás nenapadlo, že by-
chom neotevřeli. Je ale pravda, že se s námi 
musí zákazník lehce podělit o energie, bude to 

trochu bolestivé, ale bez lehkého zdražení to 
nepůjde,“ podotkl Petr Mikeska. 

Na druhou stranu ale návštěvníci mohou 
očekávat řadu příjemných novinek. Provo-
zovatelé například rozšířili parkování, pořídili 
nové turnikety neboli odbavovací systémy. 
Provedli terénní úpravy ve spodní části sjez-
dovky a vytvořili rovinku, na které se budou 
dětem lépe nazouvat lyže. Lyžaře jistě potěší 
i nové sociální zařízení dole u bufetu. „Zákaz-
níci jsou zvyklí na komfort a my musíme držet 
krok s ostatními. Věříme, že letos budou u nás 
spokojení,“ dodal.

Ještě než areál pokryje sníh a spustí se vle-
ky, plánuje Opálení husí hody. Kdy? Ve dnech 
11. až 13. a 18. až 20. listopadu. Provozovatelé 
doufají, že letos dorazí i Martin na bílém koni.

Opálená se chystá na sezonu

Tato otázka zazněla, když jsme procházeli 
okolo dětského hřiště na Černé louce v Ost-
ravě. Děti ze školky se vydaly na svůj první 
velký výlet v tomto školním roce, a to Divadla 
loutek. 

„Pohádky o mašinkách“ byly legrační, inter-
aktivní a plné napětí. Děti velmi pobavily i po-
učily a i ty nejmenší zvládly v mnoha směrech 
náročný kulturní počin. Tradičně na vysoké 
úrovni bylo divadelní zpracování a herecké vý-
kony, a nejen z toho důvodu stálo za to vypravit 
se s dětmi ze školky již v 7.30 hodin! Radost 
dětí umocnila i závěrečná návštěva zmiňova-

Jdeme na hřiště? Ano, ale i na loutky

ného hřiště, které nám tentokrát posloužilo jako 
stánek pro občerstvení.  AŠ

K podzimu neodmyslitelně patří pouštění 
draků. Jelikož se tradiční obecní drakiáda vinou 
vytrvalého deště nemohla uskutečnit, rozhodli 

jsme se ji v mateřské škole připravit sami v ná-
hradním termínu, a to netradičním způsobem. 

Celá akce začala ve školce, kde rodiče moh-
li přicházet v průběhu odpoledne. Pro děti byla 
připravena pestrá nabídka „dračího tvoření“ 
jako například ozdoba do květináče ve tvaru 
draka, drak z barevných dřívek, skládání ob-
rázků s motivy draků, navlékání ocásků z ko-
rálků a kresba prsty do mouky. Vzniklé výrobky 
si děti mohly odnést domů. Draci z přírodních 
materiálů ozdobené mašlemi, které děti s rodiči 
vytvářeli společně, nám nyní zdobí jídelnu ma-
teřské školy. 

Samotné pouštění draků se uskutečnilo 
na louce nedaleko mateřské školy. Počasí nám 
tentokrát velmi přálo a díky dobrým povětrnost-
ním podmínkám draci létali velmi vysoko. Ně-
kteří zatoužili po svobodě a usmívají se na děti 
z okolních stromů. První společná akce pro 
rodiče s dětmi se velice povedla. Všichni byli 
spokojení a domů si odnášeli krásné podzimní 
dekorace a společné zážitky.�� Učitelky�MŠ

Dračí tvoření si děti užily

Pouštění draků patří k podzimu zcela ne-
odmyslitelně. Každý rok se na Pstruží pořádá 
drakiáda. Letos tomu nebylo jinak. Vše bylo 
připraveno, zorganizováno, draci nachystáni 
a letu schopni. Jenže počasí do toho hodilo 
vidle. Akce se musela zrušit. Hm, ale co teď? 
Draci nemohou zůstat ležet v koutě. 

Všichni proto čekali, až se počasí umoudří. 
A světe div se, na náhradní drakiádě i foukal 
vítr. To se už dlouho nestalo. Žáci s učitelkami 
pouštěli draky dopoledne, několik draků frnk-
lo zcela a lovili je v okolních zahradách. Akce 
byla všemi zúčastněnými vyhodnocena jako 
velmi zdařilá. 

Děti vypustily draky, létali do výšin

Velké plány má vedení obce s místní základ-
ní školou. Chce využít její půdu a vybudovat na-
místo ní nové prostory. Pokud se zadaří, radost 
budou mít nejen děti, ale i učitelé a ředitel.

V současné době má základní škola pět 
kmenových tříd. Schází jí odborná učebna 
i prostory pro družinu. Toto by mohl změnit 
projekt, který připravuje obec. „V současné 
době máme hotovou studii a na jejím základě 
necháme zpracovat projekt. Jakmile jej bude-
me mít, zažádáme o stavební povolení. A teď 
to nejdůležitější, najdeme vhodný dotační titul, 
protože bez dotace stavět nemůžeme,“ vysvět-
loval starosta Milan Vaněk. 

Projekt půdní nástavby má vyjít zhruba 
na dvacet milionů korun. Díky němu se z nynější 
nevyužívané půdy stane jedna odborná, kupří-
kladu počítačová, učebna, jedna třída, ve které 
najde své místo školní družina, kabinet pro ředi-
tele školy a sociální zařízení. Součástí projektu 
je schodiště, které bude doplněno o plošinu pro 
zajištění bezbariérovosti prostor, a také částeč-
ná rekonstrukce střechy. „Studie vypadá moc 

hezky a jsem s ní spokojen. Nezbývá než doufat 
v dotaci, ale myslím si, že naše šance na ni jsou 
poměrně velké,“ pokračoval starosta.

V případě, že se skutečně obci zadaří za-
jistit financování, bude stát ještě před jedním 
problémem, a tím je samotná realizace. „Sa-

mozřejmě stavbu naplánujeme na letní prázd-
niny, ale ty nám časově stačit nebudou. To 
budeme muset ještě důkladně promyslet,“ řekl 
starosta. Doplnil, že je počítáno také s tím, že 
na střeše školy by byly umístěny solární pane-
ly, které zajistí ohřev vody ve škole. 

Základní škola možná povyroste

Sál obecního úřadu se v pátek 14. října 
odpoledne zaplnil dětmi. Uskutečnilo se zde 
divadelní představení Myška Klárka, veverka 
Terka a děd Vševěd. Představení se dětem 

moc líbilo, za což je nutné poděkovat organi-
zátorce Kateřině Krkoškové. 

Děti už se určitě těší na další akce, které 
se připravují v měsíci listopadu a prosinci, 

kdy opět v sále obecního úřadu vypuknou 
další akce. 11. listopadu to bude Pohádkový 
večer s promítaním filmů a 4. prosince Hasič-
ská Mikulášská nadílka.

Zdařilé odpoledne s divadlem pro děti

Halloween ve školní družině bavil
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Říjnové akce proběhly dle plánu, krom níže 
uvedených programů probíhaly další pravi-
delné akce v klubovně, tzn. zdravotní cvičení 
obou skupin a úterní karetní posezení, po pro-
dloužených prázdninách se také rozjel kroužek 
angličtiny. 

Odpoledne�s�Vláďou
Hudební odpoledne s Vláďou Volkem ke Dni 

seniorů neslo opět atributy dobré zábavy, 
na „parketu“ se objevily i nové „taneční tváře“, 
Vláďa jako obvykle prima, takže naprosto po-
hodové odpoledne.

Hovory�s�lékařkou
Již třinácté pokračování zdravovědného 

cyklu „naší“ doktorky bylo tentokráte o spánku 
a o všem, co s tímto souvisí. Není třeba zdů-
razňovat, že MUDr. Andrea Glosová byla opět 
precizní a naprosto laicky srozumitelná.

Toulky�Chodskem�1
Také přednáška „naší ostravské cestovatel-

ky“ Dany Barnetové byla interesantní, nadpis 
napovídá, kterým krajem jsme se toulali. Těší-
me se na druhý díl.

Do�Frýdku�za�dřevořezbami
Poslední říjnové čtvrteční odpoledne pro-

běhlo ve znamení přesunu do Frýdku a poslé-
ze do tamního zámku, kde jsme navštívili 11. 
Beskydské trienále řezbářů, což je tradiční me-
zinárodní přehlídka řezbářských děl. Jak jinak 
než skvělá výstava. Posléze jsme jako obvykle 
zakotvili v penzionu Pod Kašnou, kde se o nás 
sloužící děvčata vzorně postarala, a tím bylo 
pohodové odpoledne završeno. 

Jak�to�bude�v�listopadu
Ještě snad v babím létě začínáme odpo-

ledním „zájezdníkem“ do hvězdárny ve Va-
lašském Meziříčí, posléze navštívíme výstavu 
obrazů Lenky Rzepkové ve zdejším krásném 
Památníku Josefa Kaluse, následuje pořad 
poezie s Dajanou Zápalkovou a hudebním do-
provodem. A první prosincový čtvrtek budeme 
pokračovat toulkami po Chodsku. Kompletní 
program najdete jako obvykle v Čeladenském 
zpravodaji, v klubu, v infocentrech Čeladná 
a Pstruží nebo na www.senioriceladna.cz.

Pár�slov�závěrem
Děkuji svému svatému jmenovci tam nahoře 

za nádherný říjen a všem čtenářům přeji navzdo-
ry realitě pozitivní mysl, a hlavně buďte zdrávi.

Vše o našem klubu od jeho vzniku v r. 2010 
najdete na www.senioriceladna.cz. 

� Petr�Bernady

O spisovatelích se spisovatelkou
První říjnové pondělí 

se žáci napříč druhým 
stupněm vypravili do če-

ladenského informačního centra, kde na ně 
čekala paní Martina Bittnerová, aby jim 
z pozice ženy-spisovatelky přiblížila osudy 
některých svých předchůdců žijících v 19. 
století. 

Pro mladší ročníky měla připravený pro-
gram Barunka – skutečný příběh Boženy 
Němcové a Velikáni za zrcadlem. Pro ty star-
ší úvahové téma vycházející z jedné z jejich 
knih a sice Můj život s gamblerem – besedu 
o hazardu a o všem, co s tímto patologickým 
jevem souvisí.

Svým neformálním přístupem a vyjadřo-
váním si během jednotlivých lekcí získala 

i některé žáky, kteří literaturu berou jako nut-
né zlo. Zde několik názorů samotných žáků 
– bez jazykové korekce:

• Líbilo se mi povídání o Karlu Hynku Má-
chovi.

• Byly tam zajímavé informace.
• Líbilo se mi, jak paní spisovatelka mluvi-

la o různých osobách.
• Čekala jsem, že něco řekne o svých 

knihách.
• Moc se mi líbila škola Boženy Němcové.
• Líbilo se mi, že jsme se nemuseli učit.
• Paní spisovatelka měla humor.
• Nelíbilo se mi, jak někteří spolužáci rušili.
• Bylo to poučné. Dozvěděla jsem se pár 

nových informací.
• Získali jsme představu o ne tak zná-

mé závislosti na hazardu. Paní měla s tím, 
o čem mluvila, vlastní zkušenosti.

• Líbilo se mi, že používala slova dnešní 
doby.

• Spisovatelku chválím, že se dokázala 
podělit o svůj příběh. Určitě to neměla lehké 
a muselo to být těžké vyprávět. Já bych to 
nezvládla. Hodně se mi to líbilo. 

• Velice zajímavý životní příběh, který byl 
i emocionální. Spisovatelka byla příjemná.

Na závěr mi dovolte poděkovat nejen 
paní Martině Bittnerové, ale i paní Daně 
Kosňovské, která nám výše uvedené lekce 
zprostředkovala. Pro zajímavost dodám, že 
besedy jsme již měly domluveny před dvěma 
lety i s termínem, ale vše nám zhatil – kdo 
jiný než – covid. LM

Paní knihovnice, děkujeme…
Žijeme v uspěchané době, kdy mnoho 

z nás jako by zapomnělo, že kromě všudy-
přítomných mobilů, počítačů, sociálních sítí 
stále existují i jiné „kratochvilné“ pomůcky. 
Ano, mám na mysli knihy. Ty skutečně nikdy 
nezradí a jsou našimi přáteli, i když my se 
s nimi třeba právě přátelit nechceme…

Na našem náměstí je již několik let krásné 
a stále se vylepšující Informační centrum Če-

ladná. Kdysi původně knihovna, která se zde 
přemístila z požární zbrojnice a následně 
z „domečku“ vedle mateřské školy (dnešní 
Krtečkovy). Tam před mnoha lety vystřídala 
paní Karla Čmielová pana učitele Leixnera 
a začala půjčovat knihy… 

Rukama jí prošly stovky knih, čtenářských 
průkazek. Mnozí malí čtenáři u ní začínali 
objevovat kouzlo knih a dnes se snaží – už 

dávno dospělí – toto kouzlo předávat dál…
Naší škole vždy vyšla vstříc a ochotně pro 

naše žáky připravila besedy či jiné progra-
my. Ať to bylo pro menší či starší žáky. 

Paní knihovnice, jsme zaskočení a smut-
ní, že už vás vůbec nebudeme vídat! Děkuje-
me vám za všechny čtenáře a zároveň vám 
přejeme i tom knižním nebi mnoho spokoje-
ných čtenářů!  LM

V babím létě od každého něco

Výprava uměleckých fajnšmekrů na zámeckém nádvoří.

MUDr. Andrea Glosová přednáší o spánku. Z přednášky Dany Barnetové o Chodsku.

Lenka Rzepková, původem z Čeladné, 
nyní žije v Praze, ale do Beskyd se dost 
často a ráda vrací, i proto, že se vzděláva-
la ve Pstruží, ve Frýdlantě nad Ostravicí 
a ve Frýdku-Místku. 

Nyní zve nejen ty, kteří ji znají, na vernisáž 
„Svobodou do nitra své duše“, která proběh-
ne 6. listopadu v 15.00 v Památníku Josefa 
Kaluse na Čeladné. 

„Výstavu jsem měla i v centru Prahy a teď 
ji dovážím do své domoviny. Jsem herečka, 
malířka a minulý rok mi vyšla má první kni-
ha Nikdy nezapomeň, kterou jsem zároveň 
i ilustrovala. Letos jsem absolvovala svou 
druhou pěší pouť, a když zrovna netvořím, 
tak ráda cestuji,“ prozradila na sebe autorka, 
která se ráda dělí o své dojmy z cestování, 
tvorby i ze života.

Autorská výstava Lenky Rzepkové „Svo-
bodou do nitra své duše“ pojednává o vní-
mání svobody v dnešním konzumním světě 
a každodenním životě. Zobrazuje svobodu 
z několika různých úhlů a perspektiv – napří-
klad Svoboda jako prostor, Svoboda v lásce 
a láska ve svobodě, Mír v duši a okolo, Svo-
boda říct ne sexuálnímu obtěžování, Svobo-
dou k autenticitě a další.

U obrazů autorka z velké části používala 
převážně akryl, doplněný suchými pastely, 
akrylovým fixem, olejovými křídami, tuší, 
a dalšími technikami. Někde jde i o koláž.

„Když se cítíme svobodní, můžeme záro-

veň být autentičtí. Můžeme být opravdicky 
sami sebou. Ale co to doopravdy zname-
ná – to bytí sám sebou? Na to si asi kaž-
dý musí odpovědět sám,“ říká Lenka Rze-
pková, která se snaží najít svou odpověď 
ve všem, do čeho se se svou uměleckou 
duší pouští.

(Více o autorce na www.lenkarzepkova.cz)

Lenka Rzepková vystavuje v památníku

Kateřina Tomanová - Umělecká agentura KATO
divadlo-praha@seznam.cz, tel.: 603 142 068

16:00 - Pro  , spojený s příchodem Mikuláše a Anděla, plný vánočních písní, doplněný 
o písničky z českých pohádek a známé koledy. Během představení všechny děti dostanou sladkou nadílku.

ve   e

v 100- ( vstupenky možno rezervovat a zakoupit na našich stránkách, v TIC nebo na místě)
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jubilea

Vše nejlepší, hodně štěstí, zdraví, lásky 
a životní pohody přejeme 

paní Marii Vaškové, 
Danuši Kočvarové, 
Marii Šeděnkové, 

Ludmile Pukowské 
a panu Jiřímu Ličkovi, 
Rudolfu Kuzubíkovi, 
Josefu Martynkovi 

a Zdeňku Sedlákovi, 
všem z Janovic, 

a panu Jaroslavu Červenkovi 
z Bystrého. 

 
Obec Janovice 

 

 

SETKÁNÍ JANOVICKÝCH A 
BYSTŘANSKÝCH SENIORŮ 
V rámci projektu Senioři jsou IN V. podpořeného dotací 

Moravskoslezského kraje z „Programu na podporu zdravého stárnutí 
v Moravskoslezském kraji“ pořádá obec Janovice pro občany nad 60 let 

věku tradiční setkání k mezinárodnímu Dni seniorů. 
  

KDY A KDE: čtvrtek 24. listopadu 2022, v restauraci U Toflů 

od 16:00 hodin (autobus z „Konečné“ vyjíždí 
v 15:40 a je možno přistupovat po zastávkách) 

CENA: zdarma 

PROGRAM: společná večeře, 
vystoupení souboru Ondrášek 
z Janovic, tombola, živá hudba. 

 

 

 

Vzhledem k omezené kapacitě je nutno se přihlásit na akci předem do 18. 
listopadu 2022. Přihlašovat se můžete osobně na OÚ, emailem nebo telefonicky 
u Lukáše Pláničky (l.planicka@obecjanovice.cz, 727 962 297), Václava Žižky (604 
559 304), Ladislava Gureckého (724 118 857). 

  

DALŠÍ INFORMACE: WWW.OBECJANOVICE.CZ 

SRDEČNĚ VÁS ZVEME NA 
SLAVNOSTNÍ VÍTÁNÍ NOVÝCH 
OBČÁNKŮ OBCE JANOVICE 

SOBOTA 19. LISTOPADU OD 10:00  
BUDOVA OBECNÍHO ÚŘADU V JANOVICÍCH 

  
Vážení rodiče,  
v případě, že se chcete se svým potomkem Slavnostního vítání 
občánků zúčastnit, přihlaste se prosím do 14. listopadu 2022 
emailem (l.planicka@obecjanovice.cz), telefonicky (727 962 297) 
či osobně na obecním úřadu.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

Obec Janovice 
  
  

 

Informační SMS systém 
a mobilní aplikace

Z technických důvodů dočasně nefunguje 
hlášení místního rozhlasu. Informace o aktuál-
ním dění v obci, plánovaných akcích, upozor-
nění na poruchy, či omezení a podobně může-
te nalézt na webových stránkách obce www.
obecjanovice.cz. 

Rovněž se můžete přihlásit k odběru infor-
mačních SMS zpráv, které vám budou chodit 
do telefonu. K odběru SMS zpráv se můžete 
přihlásit telefonicky nebo osobně na obecním 
úřadu.

Další možností jak získávat aktuální informa-
ce je využití mobilní aplikace pro chytré telefo-
ny Česká obec. Tu můžete bezplatně stahovat 
na Google Play nebo App Store. Po instalaci se 
už pak jen přihlásíte k odběru obce Janovice.

Svoz biologicky 
rozložitelného odpadu

V úterý 25. října proběhl tradiční podzimní 
svoz biologicky rozložitelného komunálního 
odpadu, tedy především listí a odumřelých 
zbytků rostlin.

Dalším svozovým dnem bude úterý 8. listo-
padu, opět od 7.00 hodin. Pytle s tímto odpa-
dem můžete odkládat v pytlích před plotem své 
nemovitosti, tak aby je obecní pracovníci mohli 
vysypat do sběrového kontejneru. Velikost pyt-
lů volte prosím tak, aby s nimi mohli pracovníci 
manipulovat a bezproblémově vysypat.

Do pytlů v žádném případě neodkládejte jiný 
než výše zmíněný odpad.

Na mnoha místech v Janovicích nalézáme 
doklad o lidové zbožnosti, čímž naši předci 
vyjadřovali svůj vztah k Bohu. Ať už formou 
dřevěných nebo kamenných křížků, obrázku či 
malých kapliček. Často se jednalo o připomín-
ku nějaké události, která místní společenství 
nějakým způsobem zasáhla. 

Důkaz, že tyto památky nejsou jen memen-
tem historie, nalezneme v Janovicích v lese 
Myšinci „Na Trojačce“. Zde se zásluhou něko-
lika občanů povedlo zrekonstruovat původní 
kříž, který zde stál od roku 1898. Ale napřed se 
podívejme na historii původního místa. 

Dne 9. října 1898 se uskutečnilo vysvěce-
ní původního kříže s obrazem Panny Marie. 
Průvod občanů v doprovodu dechové hudby 
a zpěvu mariánských písní šel od kostela až 
na místo svěcení nového kříže. Čas plynul 
a původní kříž značně zchátral. Proto se někte-
ří občané rozhodli kříž opravit. Stalo se tak 7. 
října 2022, díky panu Stanislavu Huserovi, Luď-
kovi Huserovi a Michalovi Bezecnému. Dále se 
na obnově kříže podíleli Martin Kubala, Pavel 
Fulneček, Marie Haladějová a starosta obce 
Svatopluk Běrský. 

V blízké době se plánuje posvěcení nové-
ho kříže. Je velice chvályhodné, že i v dnešní 

Obnova kříže v lese Myšinec

době dochází svépomocí k péči o tyto drobné 
památky, které pro naše předky často hod-
ně znamenaly. Děkujeme místním občanům 
za tuto aktivitu. 

 Filip�Petroš,�kronikář�obce
(Zdrojem pro tento článek byly informace 

dodané panem Stanislavem Huserem a kniha 
Janovice v proměnách věků.) 

V pátek 14. října proběhlo ustavující za-
sedání nově zvoleného zastupitelstva obce 
Janovice.

Zasedání proběhlo v budově Obecního 
úřadu Janovice od 17 hodin a zastupitelský 
slib zde složilo 14 z 15 nově zvolených zastu-
pitelů. Jeden ze zastupitelů byl ze zasedání 
omluven.

Starostou obce zastupitelé zvolili Ing. Sva-
topluka Běrského. Jeho zástupcem a mís-
tostarostou byl zvolen Bc. Lukáš Plánička. 
Druhou místostarostkou byla zvolena Ing. Jo-
lana Šianská. Dalšími dvěma členy rady obce 
se stali pan Václav Žižka a pan Radovan 
Garba.

Zastupitelstvo dále zřídilo tříčlenný kont-
rolní a finanční výbor. Předsedou kontrolního 
výboru byl zvolen Ing. Michal Juříček a čle-
ny výboru Ing. Lucie Nohlová a paní Šárka 
Godovčíková. Finanční výbor jako předseda 
povede Ing. Václav Biolek a členy byli zvoleni 
pan Vlastimil Nohel a Mgr. Lubomír Sukač.

Ustavující zasedání zastupitelstva obce

Ing. Svatopluk Běrský starosta

Bc. Lukáš Plánička místostarosta

Ing. Jolana Šianská místostarostka

Václav Žižka radní

Radovan Garba radní

Ing. Michal Juříček zastupitel, předseda kontrolního výboru

Ing. Lucie Nohlová zastupitelka, členka kontrolního výboru

Šárka Godovčíková zastupitelka, členka kontrolního výboru

Ing. Václav Biolek zastupitel, předseda finančního výboru

Vlastimil Nohel zastupitel, člen finančního výboru

Mgr. Lubomír Sukač zastupitel, člen finančního výboru

David Fiedor zastupitel

Ladislav Gurecký zastupitel

Ing. Marek Špok, PhD. zastupitel

Mgr. Petra Vrublová zastupitelka

Složení�zastupitelstva�obce:

Obec�Janovice
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kultura

kultura

z kalendáře obce

10.� 11.� 2022 – Podzimní zájezd seniorů 

obce Bílá, odjezd v 8 hodin z centrálního 

parkoviště, více informací se dozvíte v Bí-

lanském občasníku.

5.� 12.� 2022 – Mikulášská nadílka – děti 

do 10 let navštíví Mikuláš, čert a anděl 

a těm, které nezlobily, přinese i dárek.

10.� 12.� 2022 – Zájezd na adventní trhy 

Brna, více informací se dozvíte v Bílanském 

občasníku.

Římskokatolická farnost Bílá  

a Folklorní soubor Ondrášek z Frýdku-Místku  

Vás srdečně zvou na adventní koncert 

De Tempore adventuali  
aneb  

O čase adventním 

 
Koncert se koná v neděli 11.12. 2022 ve 14 hodin  

v kostele svatého Bedřicha na Bílé. 
 

Posluchači budou společně se zpěváky a muzikanty procházet adventem od 
svatého Ondřeje až do narození Ježíška a na své cestě se setkají se známými i 
dávno zapomenutými adventními zvyky, symboly i písněmi zdejšího kraje. Na 
koncertě zazní folklorní písně i zpěvy rorátní. Folklorní soubor Ondrášek se 

zabývá autentickým folklorem horského Lašska. 

slovo starosty

Ustavující zasedání je za námi
Ve čtvrtek 20. 10. se v budově obecního úřadu uskutečnilo první zasedání nově zvoleného 

zastupitelstva obce Bílá. Zvolený člen zastupitelstva pan Vladimír Němec dne 13. 10. rezignoval 
na svůj mandát, a to z rodinných důvodů, jeho místo následující den zaujal pan Martin Wlosok. 
Po složení slibu všech zvolených zastupitelů mohla proběhnout volba starosty, místostarosty 
a volba předsedů povinně zřizovaných výborů obce.  

Starostou pro následující volební období byl zvolen ing. Tomáš Kubačák, místostarostou 
ing. Pavel Blažek, předsedou kontrolního výboru pan Martin Wlosok, členové výborů Luděk Mě-
řička a Jan Lapčík. Předsedou finančního výboru Radim Káňa, členové výboru Petr Kubačák 
a Lenka Kubačáková. 

Nově zvoleným zastupitelům a členům výboru tímto blahopřeji, přeji mnoho pracovních úspě-
chů, a hlavně neutuchající chuť pracovat pro naši obec.

� Tomáš�Kubačák,�starosta�

Přehled bohoslužeb 
1.�listopad,�Slavnost�Všech�svatých

Ostravice 16.00
2.�listopad,�Vzpomínka�

na�všechny�věrné�zemřelé
Ostravice 16:00

6.�listopad,�32.�neděle�v�mezidobí
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

13.�listopad,�33.�neděle�v�mezidobí
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30
20.�listopad,�Slavnost�Ježíše�Krista�Krále

Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30
27.�listopad,�1.�neděle�adventní

Ostravice 8.00, Bílá 10.30
30.�listopad,�Svátek�sv.�Ondřeje,�apoštola

Ostravice 8.00

Tělocvična Horní Bečva
V období od 1. listopadu do konce března bude k dispozici každou 

sobotu v čase od 19 do 20 hodin tělocvična v ZŠ TGM Horní Bečva. 
Hrajeme sálový fotbálek, dle dohody volejbal, nohejbal. Aktuální info 
na tel.: 724 338 897.

Monografie Bílá, Ostravice, Staré 
Hamry – informace k distribuci

Jak jsme již avizovali, každá domácnost v obci obdrží jednu 
publikaci zdarma. Publikace je pro vás připravena k vyzvednutí 
na obecním úřadě.

ˇ
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Místní sdružení chovatelů poštovních holubů Baška 

Vás zve na 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kdy: pátek 25. listopadu 2022 

Kde: Hostinec U Čendy v Hodoňovicích 

Čas: od 12h 
URČITĚ SE PŘIJĎTE PODÍVAT! 

VÝSTAVU NEJLEPŠÍCH POŠTOVNÍCH 
HOLUBŮ 

REGIONU BESKYDY 
 

Moravskoslezský
kraj

Moravskoslezského kraje

Moravskoslezského kraje
spolupořadatel:

Součástí vernisáže bude promítání krátkého 

a přednáška 
Mendel – Meteorolog 
RNDr. Ing. Jaroslava Rožnovského, CSc.

vernisáž 19. 5. 2022 v 17 h
kde Žerotínský zámek 
vstupné 50 Kč/30 Kč

KOMIKS 
MENDEL

výstava

VENDULA CHALÁNKOVÁ, JÁN OBYŠOVSKÝ

GALERIE KARLA SVOLINSKÉHO

Každou neděl i  13-17h
23/10/22 -  30/1/23

GALERIE.KUNCICEPO.CZ

ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA
KARLA SVOLINSKÉHO,
Kunčice pod Ondřejníkem

1310/2022

7. - 11. 12. 2022   
Ostrava, Frýdek-Místek, Kunčice pod Ondřejníkem,  

Kozlovice, Hukvaldy (Beskydy) - Česká republika 
CONSONANCE 2022 - 24rd International Festival of Advent and Christmas  
Traditions, Carols and Handicrafts - 7th to 11th December 2022 - Czech Republic

Souznění se koná na několika místech Moravskoslezského kraje v České republice. Vícežánrový 
festival otevře ve středu úvodní koncert ve Studiu I v přímém přenosu Českého rozhlasu Ostrava. 
Ve čtvrtek bude tradiční adventní koncert ve Frýdku-Místku. V pátek proběhne festivalové dění 
v Kunčicích pod Ondřejníkem. Součástí Souznění je sobotní Vánoční jarmark v Kozlovicích  
s bohatým programem, kolední obchůzkou, řemesly, širokým výběrem a ochutnávkou regionálních 
specialit. Následuje odpolední koncert v kostele a večerní galakoncert v sále Obecního úřadu  
v Kozlovicích. Festival, který je ojedinělou mezinárodní přehlídkou tohoto typu u nás, uzavře  
v neděli večerní koncert na Hukvaldech.
Účinkující z domova i ze zahraničí obohatí se svátečně laděnými pásmy program na náměstích  
v Ostravě - Mariánských Horách, Frýdku-Místku, ve Valašském muzeu v přírodě v Rožnově pod 
Radhoštěm i v dalších destinacích, např. ve vybraných domech pro seniory. 
Některé koncerty se budou natáčet a vysílat on-line na YouTube a na vlnách Českého rozhlasu.  
Po zpracování bude sestřižený záznam umístěn na webových stránkách ke zhlédnutí a poslechu pro 
široké spektrum publika.

Změna programu vyhrazena. 

Další informace na  www.souzneni-festival.cz

Ostrava 17. 5. 2022 
Zdeněk Tofel, ředitel a dramaturg festivalu
tofel.zdenek@post.cz

Jsme také na Facebooku
a Instagramu

XXIV. 
ročník

Mezinárodní festival 
adventních  

a vánočních zvyků,  
koled a řemesel

16 10/2022

 

Diakonie Broumov,  
sociální družstvo 

 
Více na www: diakoniebroumov.cz, www.facebook.com/broumovdiakonie 

 
 

Sbírka se uskuteční 
od 17. října do 21. října 

Pondělí a středa od 8.00 do 16.00 
Úterý, čtvrtek a pátek od 8.00 do 12.00 

 

V zasedací místnosti Obecního úřadu v Kunčicích pod Ondřejníkem 
 

Seznam věcí, které můžete dát do sbírek 

PROSÍME VŠE ZABALENÉ V IGELITOVÝCH PYTLÍCH 
Nádobí do krabic 

knihy v současné době nepřijímáme, jelikož jich máme nadbytek 
 

Vážení dárci, prosíme, abyste do sbírek dávali kufry, tašky, batohy a kabelky 
pouze s funkčními zipy a kufry se všemi kolečky. O to samé vás poprosíme  

u bund a mikin a ostatních oděvů, které mají zipy. Textil s nefunkčním 
zapínáním nejsme schopni opravit. Děkujeme! 

 

 Veškeré letní a zimní oblečení (dámské, pánské, dětské) 
 Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, záclony  
 Látky (minimálně 1m2, prosíme, nedávejte nám odřezky a zbytky látek) 
 Domácí potřeby (nádobí bílé i černé, skleničky) zabalené v krabici  
 Vatované a péřové přikrývky, polštáře a deky, peří 
 Obuv – nepoškozená a v párech (svázaných gumičkou) 
 Kabelky, batohy, drobné předměty z domácnosti 
 Čisté koberce, předložky…. 
 Hračky – nepoškozené a kompletní, také plyšové 
 Menší elektrospotřebiče  
 Hygienické potřeby, drogistické zboží 
 Dětské potřeby (lahvičky, dudlíky...) 

 

VĚCI, KTERÉ VZÍT NEMŮŽEME: 
 ledničky, televize, počítače, matrace, koberce – z ekologických důvodů 
 nábytek 
 znečištěný a vlhký textil  

 

Bližší informace Vám rádi sdělíme: Tel.: 224 317 203, 224 316 800 

Pro  malé  dítě  znamená máma a  táta  celý

jeho svět. Některé děti však rodinu „ztratily“

úplně na začátku. Z různých důvodů nemají

svou mámu, tátu ani nikoho blízkého jen pro

sebe a napořád.  Potřebují rodinu náhradní
–  pěstounskou.  Uvažujete  o  tom  stát  se

pěstouny?  Nebo  Vás  jen  zajímá,  co  je

náhradní rodinná péče? Pak je tu pro Vás

BESEDA K NÁHRADNÍ
RODINNÉ PÉČI

Datum konání: 13.10.2022 od 17:00 hodin
– vstup zdarma

       Místo konání:  Městská knihovna Frýdlant nad Ostravicí,  
                                 ul. Hlavní 1755, Frýdlant nad Ostravicí     

Besedu v rámci kampaně Dejme dětem rodinu pořádá Městský úřad Frýdlant
nad Ostravicí, odbor sociálních věcí, ve spolupráci s Krajským úřadem

Moravskoslezského kraje a Městskou knihovnou ve Frýdlantu nad Ostravicí.

Dejte svému životu nový smysl – staňte se pěstouny!

Pro bližší informace neváhejte kontaktovat: Městský úřad Frýdlant

nad Ostravicí, odbor sociálních věcí, pracoviště ul. Hlavní 139, 739 11

Frýdlant nad Ostravicí, kancelář č. 120, sociální pracovnici pro náhradní

rodinnou péči Bc. Kateřinu Illésovou, tel.: 558 604 179, e-mail:
killesova@frydlantno.cz

Rodinná klubovna v Kunčicích  
pod Ondřejníkem pořádá besedu na téma

ALTERNATIVNÍ  
ŠKOLSTVÍ

•	 Domácí	vzdělávání
•	 Unschooling
•	 Alternativní	školy
•	 Pozitiva,	negativa,	zkušenosti,	diskuse

 

Kdy:  čvrtek	13.	října	v	16:30

S	kým:  rodiče	se	zkušenostmi	 
s	alternativním	školstvím 

Kde:   Rodinná	klubovna	v	Kunčicích	p.	O. 
(prostory v přízemí obecního úřadu 
vlevo, vstup jako do knihovny).

V neděli 30. října byl letos naposledy v rám-
ci projektu Otevřené chrámy otevřen dřevěný 
kostel sv. Prokopa a sv. Barbory.

Obec Kunčice pod Ondřejníkem nad rámec 
tohoto projektu otevřela kostelíček v létě, v čer-
venci a v srpnu, v rámci projektu Mikroregionu 
Frenštátsko, kdy byl otevřený každou středu. 
Mimořádně byl kostelík také otevřen na pro-
dloužený víkend u příležitosti svátku Všech 
svatých, kdy většina lidí jezdí na hřbitovy a kos-
telíček a jeho okolí urnového háje má nádherné 
kouzlo.

Za tři dny náš kostelík navštívilo neuvěřitel-
ných 630 lidí.

Jsem ráda, že jsem koordinátorem projektu 
a občas také jedním z průvodců v kostelíčku 
mohla být také já.

Děkuji tímto všem průvodcům, kteří se 
mohli umluvit a rozdávali dobrou náladu 
a vlídné slovo – Monice Biskupové, Kristý-
ně Heczkové, Elišce Majerkové, Michalovi 
Majerkovi, Štěpánovi Šebelovi a Jáchymovi 
Šebelovi. Dále děkuji farnosti Kunčice pod 
Ondřejníkem, jmenovitě panu faráři Mariuszi 
Roszewskému a Evě Žurkové, která se o kos-
telíček dlouhá léta stará.

Sluší se za spolupráci poděkovat také Mo-
ravskoslezskému kraji a Diecézi ostravsko-
-opavské, které společně tuto akci organizují 
a sponzorují.

Za tuto sezónu (květen–říjen) navštívilo kos-
telíček 2 556 návštěvníků a nespočet dalších, 
které provází přímo Eva Žurková. Doufám, 

že projekt Otevřené chrámy bude pokračovat 
i v dalších letech a další návštěvníci se budou 
moci přijít podívat zase nejpozději v květnu 
příštího roku. Návštěvnost stále roste (pro srov-
nání v roce 2020 to bylo 1375 lidí a v roce 2021 
kostelík navštívilo 1807 návštěvníků).

V kostele samozřejmě probíhají pravidelné 
mše (každou neděli) a také mimořádné boho-
služby. Pro aktuality sledujte webové stránky 
farnosti.

Věřím, že náš krásný kostelík bude otevřen 
i v roce 2023. Těším se, až si tam zase zajdu, 
a věřím, že vy také. Děkuji všem, kteří letos přišli. 

 Michaela�Šebelová

Mikroregion Frýdlantsko-Beskydy a MAS Frýdlantsko-Beskydy 
vyhlašují výzvu 

V BESKYDECH TO ŽIJE! 
 
Náš dotační titul je určen fyzickým osobám, neziskovým organizacím, 
spolkům a církvím z území MAS Frýdlantsko-Beskydy.  

Hlavní cíl: podpora rozvoje kulturních a sportovních akcí pro širokou 
veřejnost.  

Zahájení příjmu projektových žádostí: 1. 11. 2022 

Ukončení příjmu projektových žádostí: 30. 11. 2022 

Doba realizace projektů: 1. 1. – 31. 12. 2023 

Celková alokace výzvy: 150.000,- 

Min. výše celkových výdajů na jeden projekt: 5.000,- 

Max. výše celkových výdajů na jeden projekt: 10.000,- 

Podporované aktivity: např. kulturní a sportovní akce pro veřejnost, podpora aktivit 
pořádané mládeží do 16. let, osvětová činnost k ekologii a přírodě, podpora akcí na 
obnovu tradic a řemesel, kampaně typu Dětský den, Světový den zdraví apod.  

Více informací k výzvě od 1. 11. 2022 na www.masfb.cz nebo 
kontaktujte Martinu O´Reilly na oreilly@masfb.cz. Těšíme se na vaše 
projekty! 

 

 

                                                      

 

Připravujete akci 
pro veřejnost 
v roce 2023? 

──── 

Jste fyzická osoba, 
nezisková 

organizace, spolek 
či církev? 

──── 

Území realizace: 
Baška, Bílá, 

Čeladná, Frýdlant 
n. O., Janovice, 
Kunčice p. O., 

Lhotka, 
Malenovice, 
Metylovice, 

Ostravice, Pržno, 
Pstruží, Staré 

Hamry 

──── 

Připravte projekty 
na rozvoj 

kulturního a 
sportovního života 

ve vaší obci! 

 

NÁZEV SPOLEČNOSTI 

 

Projekt otevřené chrámy 
i letos u nás velmi úspěšný

Zbojníci z Beskyd je akční desková hra 
pro malé i velké, při které hráči putují horami 
i celým regionem s cílem svrhnout nepoctivé 
panstvo z Frýdeckého zámku. Poprvé vznikla 
před dvěma lety pro účely propagace Eurore-
gionu Beskydy, nyní je k dispozici široké ve-
řejnosti v upraveném větším formátu a pouze 
v češtině.

Hra vznikla v kreativním beskydském studiu 
MamiArt, které bylo v minulém roce nominováno 
na prestižní marketingové ceny Effie. Na přípra-
vě spolupracovala ilustrátorka Markéta Šebes-
tová. Koncept pobaví jak dospělé, tak děti. S po-
mocí rodičů ji zvládnou děti od šesti let. 

Na začátku si hráči vylosují svoji zbojnickou 
postavu Lysoně, Smrkoně, Kněhyňky, Gruni-
ka, Prašivky nebo Ropičky. S tou pak putují 
po Beskydech s cílem získat partu zbojníků. 
Ti se k nim v podobě získaných karet přidávají 
na základě štěstí, důvtipu a také znalostí Bes-
kyd a Pobeskydí. Po dosažení předepsaného 
počtu zbojníků hráči utíkají přímo na Frýdecký 
zámek, odkud vyženou nepoctivé panstvo. Kdo 
to zvládne jako první, vyhrává. 

Čím je hra výjimečná? Hráči se svými po-
stavami zbojníků putují po skutečných beskyd-
ských místech a obcích a při tom se seznámí 
s celou řadou nových zajímavostí a skutečnos-
tí. Také historické souvislosti použité ve hře 
v odlehčené podobě odpovídají tomu, jak to 
kdysi v Beskydech mezi zbojníky a panstvem 
opravdu bylo.

Autor konceptu Milan Anděl dodává: „Věřím, 
že si hru všichni noví hráči užijí stejně jako ti, 
kteří ji doposud vyzkoušeli. Můžu také prozra-
dit, že hra bude pravidelně doplňována o nové 
sady 30 akčních karet různých obtížností tak, 
aby si hráči mohli upravovat taktiku. Navíc 
právě teď mohou lidé soutěžit o původní čes-
ko-polské verze hry například v informačních 
centrech.“

Beskydy mají vlastní 
deskovou hru
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            Knihovna Baška  

        uvádí 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Od magických rituálů v temném pravěku 
po nejnovější důkazy o UFO  
  

Dějiny jsou plné událostí, které se navzdory 
vědeckému zkoumání doposud nepodařilo 
uspokojivě vysvětlit, a které nás provokují 
svou tajemností. Záhadné archeologické 
nálezy, podivné záznamy v kronikách a také 
tajuplné okamžiky v životě některých 
proslulých osobností naznačují, že minulost 
je daleko vzrušivější, než si vůbec dovedeme 
představit, a vybízejí nás k novému pátrání.   
  

Knihovna Baška 
středa 9. listopadu 2022, 17 h 
 

 

 

 

 

 

Nenechejte si ujít! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Plánované kulturní a sportovní akce na LISTOPAD 2022 
 

 
Do  VÝSTAVA OBRAZŮ – ARCHITEKTURA, KULTURA A PŘÍRODA KORFANTOWA A OKOLÍ 
pátku 18. 11. Kulturní centrum 
 
úterý 8. 11. Tvořivé dílny pro děti 
15.00 – 19.00 KONÍČEK SV. MARTINA 
  klubovny Kulturního centra 
  vstup zdarma 
 
čtvrtek 10. 11. Setkávání se zajímavými lidmi 
17.00  PROF. PhDr. LUBOMÍR KOPEČEK, Ph.D. 
  Naši prezidenti. Historie. A co dál? 
  kinosál 
 
pátek 11. 11. DEN VÁLEČNÝCH VETERÁNŮ 
11.00  Pietní vzpomínková akce k 11. listopadu. 

u pomníku Partyzána 
 
sobota 12.11. Odborná přednáška 
9.00  CO VČELY UMÍ A CO JE TRÁPÍ 

kinosál Kulturního centra 
 
čtvrtek 17. 11. Cestopisná přednáška Jiřího Kráčalíka  
18.00  SRÍ LANKA – OSTROVY KRÁSY 

kinosál Kulturního centra 
  vstupné 50 Kč 

neděle 20. 11.  Divadlo pro děti  
16.00  PATT A MATT NA VÝLETĚ 
  velký sál Kulturního centra 
  Vstupné 50 Kč, vstupenky na místě od 15.00 hodin 
 
pondělí 21. 11.  VÝSTAVA OBRAZŮ BARVY LÉTA 
– úterý 31. 12. Výstava výtvarné skupiny Osmička. Vernisáž proběhne 21. 11. 2022 od 16.00. 
  Kulturní centrum 
 
pondělí 21. 11. FARMÁŘSKÉ TRHY 
9.00 – 16.00 před obchodním domem Albert 
 
úterý 22.11. Tvořivé dílny pro děti 
15.00 – 19.00 ADVENTNÍ VĚNCE 
  klubovny Kulturního centra 
  vstup zdarma 
 
pátek 25. 11. ROZSVĚCOVÁNÍ VÁNOČNÍHO STROMU  

a koncert LEONY MACHÁLKOVÉ 
  Vystoupení místních škol, školek a spolků, adventní trhy. 

parkoviště před KC 
  
 
 
sobota 26. 11. BITVA O FRÝDLANT SVAROG CUP 2 
19.00  Mezinárodní galavečer v thajském boxu a K1. 

velký sál Kulturního centra 
 
 
Připravujeme: 
 
čtvrtek 1. 12. Divadelní představení spolku Sokol na prknech Metylovice 
19.00   POZOR, NATÁČÍME! 

Francouzská komedie, kde nic nevychází podle plánu. 
velký sál Kulturního centra 
Vstupné 100 Kč, vstupenky možno rezervovat a zakoupit na našich stránkách, v TIC 
nebo na místě. 

 
sobota 3. 12. MIKULÁŠSKÝ DISCOPŘÍBĚH – hity 80.–90. let 
20.00   velký sál Kulturního centra 

Vstupenky v předprodeji v TIC nebo na čísle 603 570 507. 

 
neděle 4. 12.  MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA PRO DĚTI 
16.00  Program pro děti, spojený s příchodem Mikuláše a Anděla, plný vánočních písní, 

doplněný o písničky z českých pohádek a známé koledy. Během představení všechny 
děti dostanou sladkou nadílku. 

  velký sál Kulturního centra 
Vstupné 100 Kč, vstupenky možno rezervovat a zakoupit na našich stránkách, v TIC 
nebo na místě. 

 
sobota 14. 1. KARNEVAL S MÍŠOU RŮŽIČKOVOU 
16.00   Každá maska bude odměněna. 
  velký sál Kulturního centra 

Vstupné 250 Kč, vstupenky možno rezervovat a zakoupit na našich stránkách, v TIC 
nebo na místě. 

 
úterý 14. 2. Divadelní představení – náhradní termín  
19.00   MLČETI ZLATO 

Hrají Jan Čenský, Dana Morávková a další. 
  velký sál Kulturního centra 

Vstupné 400 Kč, 350 Kč, vstupenky možno rezervovat a zakoupit na našich stránkách, 
v TIC nebo na místě. 
 

ZMĚNA PROGRAMU VYHRAZENA 

Farní sbor Českobratrské církve evangelické 

Vás srdečně zve na 

 

ADVENTNÍ  KONCERT  PĚVECKÉHO 
SDRUŽENÍ  ECHO 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Přijďte v neděli 27. 11. 2022 v 9:30 do evangelického 

kostela na kopečku v Ostravici. 

 
Přijďte v neděli 6. 11. 2022 v 9:30 

do evangelického kostela na kopečku v Ostravici 
na koncert pěveckého sboru 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 
Všechny srdečně zve  

Farní sbor Českobratrské církve evangelické. 

Minigalerie v Cukrárně pod Lysou ve Frýdlan-
tě představuje od začátku listopadu profilovou 
výstavu originálního umělce z jižní Moravy Zdeň-
ka Hudečka (nar. v lednu 1938). K našemu regi-
onu má vřelý vztah jako milovník folkloru a Bes-
kyd i jako čestný člen Pobeskydského spolku 
přátel výtvarného umění ve Frýdku-Místku. 

Vystudoval SUPŠ v Uherském Hradišti, 
ale výtvarné základy si odnesl již z dílny své-
ho otce a rozšířil dlouholetou prací výtvarníka 
u Brněnských veletrhů, kdy sjezdil kus Evropy, 
a pak jako výtvarník Fatry Napajedla, která do-
dnes používá jím vytvořené nadčasové logo. 

Jeho rozsáhlé dílo, prezentované na stovce 
výstav, má mnoho tváří. Je poučeno moderními 
směry, ale během let si vytvořil vlastní výtvar-
ný jazyk a soustředil se na několik tematických 
okruhů. Jednak je to téma hudby, kterou miluje 
ve všech podobách a neustále se k ní motivicky 

vrací. Druhým je jeho rodná krajina vinné révy 
a jezer kolem Uherského Ostrohu, s dominantou 
hradu Buchlova. Dalším motivickým okruhem je 
folklor, který jej zaujal jak na Slovácku, tak v naší 
oblasti, v němž akceptuje jeho současnou podo-
bu. Klíčovým okruhem je obdiv k ženě, která tvoří 
korunu života a spojuje jeho motivy. Proti součas-
nému umění, libujícímu si v krvi, destrukci, vřa-
vě, staví Hudeček svět plný krásného tajemství, 
nádherných setkání. Pro Hudečka je svět krásy 
světem věčné lidské touhy: Po harmonii mezi 
minulostí a budoucností, něze, lásce, splynutí se 
všehomírem přírody. Uvědomuje si, že představa 
ráje nezaniká ani v sekularizované společnosti. 
Zdeněk Hudeček se úspěšné pokusil vrátit kráse 
její důstojnost a tajemství, přes své symboly nám 
pomáhá nalézt její hlubiny a zdroje především 
v chápavém lidském nitru. Malá jubilejní prodejní 
výstava potrvá do 11. prosince.�� (ká)�

Zdeněk Hudeček na výstavě Krása neumírá

Frýdlantské Kulturní centrum se shodou 
okolností zaměřilo ke konci roku na oblast, kte-
rá je pro návštěvníky málo známá. Představuje 
jednak výběr prací z mezinárodního projektu 
Artfiedlandiana, která probíhá do 18. listopadu, 
na základě podnětů z frýdlantské akce před 
léty, které udržuje polský Korfantów. 

Výběr z týdenní prázdninové akce je zajíma-
vým pohledem do výtvarného dění v polských 
regionech, které po stránce výtvarné, ve srovnáni 
s námi, žijí velmi bohatým životem a četnými ple-
néry a sympozii. Tato specifická situace ovlivňu-
je i oblast Těšínska, které má ve výtvarnu velmi 
dlouhou tradici, ovlivněnou hlavně existencí vý-
tvarné sekce PZKO. Výtvarníci polské národnosti 
se pravidelně scházejí na společných akcích. 
Jednu takovou skupinu představí Kulturní cent-
rum od 21. listopadu do 31. prosince na výstavě 
Veselé léto skupiny Osmička. Je to skupina osmi 
výtvarníků, která má společnou pracovnu v Žuko-

vě a maluje pro radost. Má na kontě dvanáct spo-
lečných výstav a řadu individuálních výstav svých 
členů. Každoročně v listopadu uskutečňuje v čes-
kotěšínské Mini Galerii Na Plotě tzv. Salon, kde 
členové exponuji své práce z posledního roku. 
Rovněž pořádá mini plenéry v polské Jaworzyn-
ce. Nejoblíbenější technikou je akvarel, akryl, tem-
pera a perokresba. Programově se členové věnují 
zachycení krás regionu, zátiší a člověka. 

Skupina byla založena přesně před čtyřmi lety 
28. 4. 2018 a tvoří ji členové: Józef Drong, Věra 
Czudková, Alena Saparová, Dagmar Kapustková, 
Eva Joklová, Ilona Fryda, Jana Galášová, Česlav 
Filipiak a Czesław Mendrek. Duší skupiny, vedoucí 
i inspirativní osobou je Józef Drong, profesionální 
umělec s řadou mezinárodních zkušeností a vý-
stav. Několik jeho posledních výstav v Českém Tě-
šíně výrazně připomnělo jeho dílo, většinou skryté 
ve skupinových výstavách, nebo na akcích v zahra-
ničí: Polsku, Slovensku, Holandsku aj. K profesio-

nální malbě se dostal od řemesla, což se kladně 
projevilo v jeho technické úrovni a kresbě. Vzdělání 
si po škole rozšiřoval u protagonisty polské malby 
profesora Gustawa Fierly a dalších. V jejich duchu 
předává své bohaté umělecké zkušenosti kolegům 
ve skupině i na dalších charitativních akcích. Se-
známení s jeho tvorbou i skupinou bude pro milov-
níky umění jistě skvělým zážitkem.�� Karel�Bogar�

Výstava Veselé léto v Kulturním centru 

Veselé barvy podzimu se odrazily i ve měs-
tě Frýdlant, díky nové řadě světelných sloupů 
– soch, které navázaly před Albertem na star-
ší práce v průchodu na malé náměstí. Projekt 
vzniklý spoluprací města Frýdlantu n. O. s Díl-
nou uměleckého smaltu je inspirován proměna-
mi roku, symbolizuje jaro, léto, podzim a zimu. 

Nedoceněnou propagací Frýdlantu je vý-
stava smaltu profesorky Elżbiety Kuraj v Cies-
zynie. Významná představitelka polské malby 
spolupracuje s Dílnou uměleckého smaltu 
od roku 2008 a se svými kolegy, členy DUS, 
je významnou propagátorkou a reprezentant-
kou této techniky v Polsku. V závěru svého 
působení na vysoké škole uspořádala na fa-
kultě Uniwersytetu Śląskim v Cieszyně výstavu 
svých malířských prací a v Galerii CEGLANA 
v Dome Narodowem na Rynku vystavila do 31. 
10. výběr svých smaltů z posledních let. Vydaný 
katalog Poetyka materii dokumentuje i textově 
dlouholetou spolupráci s frýdlantskou DUS. 

Smaltérský podzim je nejen o barvách

Další potěšující zpráva je až z Japonska, kde 
obdržela Eva Kučerová-Landsbergrová již svou 
druhou cenu (první v roce 2014), nazvanou 
Award for Artistic Work, v rámci 55. Meziná-
rodní výstavy Japonské emailérské asociace 
za smalt Moře, a pozvánku do Tokya, na pře-
dání cen v Metropolitním uměleckém muzeu. 
Pozoruhodnou reakcí na loňskou výstavu E. 
Kučerové-Landsbergrové ve Skoczowě je roz-
sáhlý článek v reprezentačním magazínu, vydá-

vaném Centre d´Informacio i Difusió de l´Art de 
l´Esmalt pod názvem L’ESMALT v Barceloně 
(březen 2022, č. 133) od Nurie López-Ribalta 
nazvaný Smalt malovaný na kovu. Vysoce hod-
notí tvorbu umělkyně a její mezinárodní kontak-
ty i skutečnost, že se věnuje regionální a tradič-
ní technologii technického maltu. To jsou méně 
viditelné barvy smaltu, o které město Frýdlant 
brzy asi přijde a jeho smaltérská tradice po od-
chodu DUS opadne jako podzimní listí.�� (kb)�
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POBOČKA ul. Spořitelní 1, Frýdlant nad Ostravicí

Okna ● Dveře
Fasády

tel.: 602 553 881 ❘ www.ternofirek.cz 

Čištění střech

Provádíme důkladné čištění betonových
a pálených taškových krytin.

Používáme patentovanou českou technologii
s dlouhodobým účinkem minimálně 5 let. 

Likvidace řas mechů a plísní

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NÁTĚRY STŘECH
       A FASÁD
     natírame střechy a fasády
moderní vysokotlakou technologií

Střechu, nebo fasádu vždy důkladněo čistíme, 
odmastíme, napenetrujeme a provedeme
kvalitní nátěr. 

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NikaDent�s.r.o.�Dentální�hygiena
Poliklinika�Frýdlant�nad�Ostravicí

Tel.: 
722�367�814

Přijímáme�nové�pacienty

Nabízím DOPRAVU Třístranná sklopka, do 3,5 t.
Dřevo, uhlí, kamenivo, cokoliv, zvýšené bočnice, zesílená 

konstrukce. Dále sekání trávy, kácení stromů i rizikové
737 261 405, Lhotka

Zdarma posoudíme 
a po vzájemné dohodě 

odkoupíme obrazy, grafiky 
a další předměty z různých 
oborů výtvarného umění. 

Slušné jednání. 
Přijedeme za Vámi. 
Tel.: 737 008 908

Více�informací:�Petra�Popelářová,�734�646�061,�petra.popelarova@adra.cz


